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Pozvánka na připravované akce

Milí čtenáři Hluckých novin,

také se vám zdá, že 365 dnů letí čím dál rych-
leji? Vždyť teprve nedávno si někteří z nás dávali 
novoroční předsevzetí a za pár dnů budeme bilan-
covat, co jsme nestihli, neudělali, nebo naopak, co 
se nám podařilo, z čeho máme radost. V průběhu 
roku jsme prožívali radosti všední i nevšední, sta-
rosti se zdravím a někteří také smutek z odchodu 
svých blízkých a přátel. Zkusme zapomenout na to, 
co se nepovedlo, a třeba také odpustit tomu, kdo 
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nás zklamal. Nevzdávejme se, když si myslíme, že 
už toho více nevydržíme. Vždy je důvod jít dál, vždy 
je důvod pomáhat – nejen pro dobrý pocit a nejen 
jednou v roce o Vánocích. 

Přeji vám zdraví, sílu, štěstí, lásku a naději po celý 
příští rok.

Iveta Mátlová

2017
17. 12. Misijní jarmark kostel sv. Vavřince
19. 12. Adventní koncert ZUŠ tvrz
22. 12. Adventní koncert Veroniky a Vaška Řihákových sportovní hala
23. 12. Betlémské světlo  skauti roznáší po městě
24. 12. Betlémské světlo  skauti roznáší po městě
24. 12. Půlnoční vánoční mše kostel sv. Vavřince
25. 12. Prohlídka betléma kostel sv. Vavřince
26. 12. Prohlídka betléma kostel sv. Vavřince
31. 12. Silvestrovská seniorská beseda tvrz

2018
6. 1. Tříkrálová sbírka Hluk
6. 1. Prohlídka betléma kostel sv. Vavřince
20. 1. Myslivecký ples tvrz
26. 1. Sportovec města Hluk tvrz
28. 1. Karneval pro děti tvrz
30. 1. Seniorský ples s tombolou tvrz
3. 2. Ples města  městské kino
10. 2. Rodičovský ples sportovní hala
11. 2. Fašanková obchůzka Hluk
3. 3. Vinařský ples  sportovní hala
13. 3. Výstava kraslic (senioři) tvrz

Více informací na www.mestohluk.cz
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Z jednání zastupitelstva
Penkův statek – současná situace

21. září došlo ke zřícení části střechy na východní (v ulici 
Kostelní) budově Penkova statku. Havarijní stav střechy se 
stal nebezpečným pro děti chodící do školy i občany při-
cházející do školní jídelny pro obědy. 2. října bylo svoláno 
mimořádně zastupitelstvo, které problematiku stavu Penko-
va statku diskutovalo. Nejdříve byla zrušena dřívější usnese-
ní o využití statku, neboť mnohá z nich již nebyla aktuální. 
Poté starosta Ing. Martin Křižan přečetl vyjádření statika 
k současnému stavu objektu – východní objekt (v ulici Kos-
telní) a severní objekt (z ulice Sokolské). Západní část (v uli-
ci Hřbitovní) nebyla diskutována ani staticky zkoumána. 

Citace z předběžného vyjádření statika: „Předmětem to-
hoto předběžného vyjádření je zhodnocení stavu severního 
a východního objektu Penkova statku. Vyjádření je omeze-
no krátkou dobou na zpracování a svým rozsahem pouze 
souhrnně a předběžně upozorňuje na závažné poruchy. 
Byla provedena podrobná prohlídka obou objektů a poříze-
na fotodokumentace.

Severní budova – konstrukce vykazuje známky dlouho-
dobého zanedbání údržby. Zdivo je místy velmi vážně poru-
šeno (jedná se o výrazné trhliny patrné z exteriéru). Přilehlá 
místa těchto poruch je nutné v horizontu tří měsíců opravit 
nebo provizorně zapřít. Ve východním konci se nachází dře-
věný strop, který je dožitý a vykazuje známky havarijního sta-
vu. Jelikož se strop nachází na poměrově malé části plochy 
objektu a nemá žádnou historickou ani estetickou hodnotu, 
nedoporučuje se opravovat. Odstranění nebo oprava musí 
proběhnout nejpozději do 1 roku od vypracování tohoto po-
sudku. Do této doby není možný přístup na strop ani pohyb 
pod ním. Zbylé stropní konstrukce jsou klenutě vyzděny 
do ocelových stropnic a nejeví známky závažných poruch. 
Konstrukce krovu je na několika místech v havarijním sta-
vu. Tato místa je nutné opravit nejpozději do jednoho roku 
od vypracování tohoto vyjádření. Do doby opravy je nutné 
provést provizorní zajištění viditelně porušených dřevěných 
prvků (nejpozději do napadnutí sněhu). Krytina místně vý-
razně degraduje a po ztrátě záchytného nosu odpadá. Tím-
to dochází k dalšímu lokálnímu otvírání střechy a zrychlení 
degradaci lati a návazných prvků krovu.

Východní budova – havárie – nad severozápadním vstu-
pem došlo k havárii části střechy. Padající krov porušil část 
zděné nadezdívky. Konstrukce vazeb krovu se odklonila 
od svislice směrem k jihu.

Současný stav – krytina na protilehlé části havarijního 
místa byla odstraněna. Je nutné do 3 týdnů od vypracová-
ní tohoto dokumentu provést kompletní odstranění krytiny 
a demontovat dřevěné prvky konstrukce krovu. Dřevěné prv-
ky konstrukce lze v případě obnovy použít pouze za před-
pokladu mykologického zhodnocení každého jednotlivého 
prvku. Stropní konstrukce vykazuje viditelná havarijní místa. 
Některá zhlaví stropních trámů jsou poškozena vlivem za-
tékání, v jednom místě je neodborně odřezána stropnice, 
záklop je lokálně zdegradován a v části je stropní konstruk-
ce propadlá. V případě snahy o záchranu stropních trámů 
a sloupů je nutné zpracovat mykologický průzkum těchto 
prvků. V současné chvíli s ohledem na stav záklopu a po-
škozená místa není možný přístup a používání budovy. Není 
možný vstup na konstrukci stropu ani pohyb pod ní. V dů-
sledku nutného odstranění krytiny může dojít k provlhnutí 
záklopu nebo případné přetížení sněhem, které může mít 
za následek okamžitou lokální destrukci zákopu/stropu. 
Zdivo je obecně v dobrém stavu. Trhliny ve štítovém zdivu 
směrem k jihu jsou opravitelné (nutno opravit do 1 roku 
od vypracování tohoto vyjádření. Štítové zdivo nad stropní 
konstrukcí musí být po sundání krytiny buď odstraněno 
do výšky cca 0,5 m nad strop, případně stabilizováno do-
časnými podpěrami, neboť po odstranění krytiny bude na-
máháno zvýšenými silami od větru.

V případě rozhodnutí objekt nedemolovat je nutné ne-
chat zpracovat podrobný mykologický průzkum a dále na-
vazující stupeň projektové dokumentace.

Závěr zní: „Objekt se nachází v havarijním stavu (kon-
strukce střechy i stropní konstrukce). Oprava nebo demo-
lice je nevyhnutelná. V současné chvíli není možné objekt 
používat a musí být zamezeno přístupu do jeho blízkosti“.

Na základě vyjádření statika zastupitelstvo města schvá-
lilo demontáž střechy na východní budově Penkova stat-
ku, demontáž štítu do výšky cca 0,5 m nad strop, zajištění 
mykologického průzkumu dřevěných prvků, jejichž částí je 
strop a zabezpečení záklopu (stropu) před vlhkostí a sně-
hem, zároveň zabezpečení severní i východní budovy proti 
vniknutí cizích osob a zajištění bezpečnosti v tomto areálu. 
Dále schválilo, aby každý zastupitel povinně (občané dob-
rovolně) doručil v termínu do 16. 10. 2017 návrhy budou-
cího využití Penkova statku – západní, severní a východní 
části. Zastupitelstvo města také schválilo ponechání všech 
demontovaných věcí ze střechy, zdiva a štítů Penkova stat-
ku a jejich uložení tak, aby se dále neničily.

Na řádném zasedání zastupitelstva, které se konalo 
25. 10., byly předloženy návrhy zastupitelů a občanů na bu-
doucí využití Penkova statku a statický posudek na jeho 
východní budovu. 

Starosta informoval o postupu demoličních prací na ob-
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jektu. Těmi byla pověřena firma Rovina, a.s. z Hulína, která 
odstranila střešní krytinu na východní budově. Vzhledem 
k tomu, jak práce postupovaly, se firma obávala poškození 
záklopu, po kterém by zůstaly pouze obvodové zdi. 

Statický posudek přinesl nové informace o stavebním 
založení objektu. Byly vykopány 3 základové sondy kolem 
východní budovy. V místě sondy V1 není provedeno žádné 
založení. Obvodová zeď je vystavěna na položených kame-
nech. Kopání bylo provedeno do hloubky 1,3 m. Spodní 
voda nebyla naražena. Sondou V2 byla zjištěna proměnná 
výška základového pásu od 0,9 do 1,06 m. Základový pás 
je zalícován s vnější hranou zdiva. Základ je z cihelného 
zdiva s občasným výskytem kamene. Kopání bylo ukonče-
no v hloubce základové spáry. Spodní voda nebyla zasti-
žena. Sondou V3 bylo potvrzeno mělké založení. Základ 
je v tomto místě pouze kamenný s výškou 0,37 m. Kámen 
je místy břidličnatý a zvětralý. Pojivo je na vápenné bázi. 
Kopání bylo ukončeno v hloubce 0,74 m pod terénem.

Sondami byla ověřena nestálost založení. Objekt je za-
ložen nestejnoměrně a dá se předpokládat, že větší část 
obvodových stěn pouze na kamenech uložených na zá-
kladovou spáru. Sloupy v interiéru jsou založeny na zá-
kladových patkách z betonu. Hloubka založení je 0,25 m. 
V případě opravy objektu doporučuje statik provést pod-
chycení základů pod všemi obvodovými stěnami, pod 
kterými základ nedosahuje nezámrznou hloubku, tj. 1,0 m 
pod terénem. Doporučuje také provést dodatečné odizo-
lování proti zemní vlhkosti mezi zdivem a novým/stávajícím 
základem. U severní budovy byla v hloubce 1,2 metrů na-
lezena spodní voda“.

Na základě těchto důvodů a fakt ze statického posudku 
zastupitelstvo dlouho diskutovalo zachování východní bu-
dovy Penkova statku. Nakonec zastupitelstvo města schvá-
lilo demontáž všech dřevěných prvků na východní budově 
Penkova statku (zůstanou pouze obvodové zdi), v nejbližší 
době svolání dalšího zasedání zastupitelstva města po de-
montáži a odklizení východní budovy, poptání ceny nového 
založení, věnce, nové střechy, ceny zajištění vlhkosti obvo-
dového zdiva, které zde zůstane, a ceny demolice a odvozu 
suti. Zatímco existenci východní budovy zastupitelé dlou-

ho diskutovali, osud severní budovy 
byl rozhodnut rychle. Zastupitelstvo 
schválilo její demolici.

V současné době probíhají de-
moliční práce na východní budově, 
které mají odstranit všechny dřevě-
né prvky a zděné štíty. Poté zůstane 
pouze obvodové zdivo, které by mělo 
být jednoduše zabezpečeno proti 
vlhkosti. Rada města zadala zpraco-
vání projektu na kvalifikovaný odhad 
nákladů: na demolici celé východní 
budovy, na opravu východní budovy, 
na vybudování nové budovy (repli-
ku). Z důvodu bezpečnosti občanů 
bude po ukončení demoličních prací 
na střeše východní budova zabezpe-
čena mobilními zábranami. Na zákla-

dě kvalifikovaných odhadů rozhodne zastupitelstvo o bu-
doucnosti východní budovy. Zbourání severní budovy bylo 
odsouhlaseno, objekt se v průběhu zimy připraví k demo-
lici.

IMat

Dotaz:
Dobrý den, vzhledem k častým kulturním akcím ko-

naných na hlucké tvrzi neuvažuje naše město zpřístup-
nit tvrz občanům Hluku odkázaným na invalidní vozík 
bezbariérovým přístupem?

Odpověď Ing. Martina Křižana:
Bezbariérovost tvrze jsme intenzivně řešili v tomto 

roce. Bohužel památkáři nechtějí žádný výtah (ani v in-
teriéru a ani v exteriéru). Plošina na schody je řešení 
(s tím pravděpodobně budou památkáři souhlasit), ale 
pro větší počet osob je toto řešení nevhodné.

Má představa je pomoct nejenom lidem na invalidním 
vozíku, ale i lidem, kteří již schody fyzicky nemůžou zdolat.

Práce v kině pokračují

V době konání Dolňáckých slavností měli občané mož-
nost nahlédnout do nově zrekonstruovaného kina. Kdo 
této možnosti nevyužil, měl příležitost ještě při konání 
zářijové výstavy spolku zahrádkářů. Dokončovací práce  
v kině pokračují. Již jsou zabudovány závěsy, plátno i opona.  
V současné době je nalakována podlaha. Až po uzrání laku 
bude možná instalace a montáž sedaček (teleskopického 
hlediště). Předpokládaný termín dokončení je konec ledna 
2018.
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Třídění odpadů
Dovolte mi, abych se zmínil o problematice svozu a tří-

dění odpadů. Nejprve pár statistických údajů za rok 2016. 
Na občana Hluku připadá v průměru 189 kg vyprodukova-
ného tuhého domovního odpadu na osobu a rok (pouze 
popelnice), nejlepší obce vyprodukují pod 100 kg/osobu/
rok. Až na malé výjimky platí přímá úměra, čím větší obec, 
tím více odpadů. Odměna pro Hluk za třídění od organi-
zací Asekol, Elektrowin a Eko-Kom činí 72 Kč/osobu/rok, 
nejlepší obce dostávají významně nad 100 Kč. Jak je vidět, 
naše město se pohybuje dost pod hodnotami nejlepších 
obcí, řekl bych, že slabší průměr. Pro informaci, v roce 
2016 jsme platili 1000 Kč/t za odpad uložený na skládce, 
předpokládané hodnoty v nejbližší budoucnosti odborníci 
odhadují 1850 Kč/t v roce 2020 a 2500 Kč/t v roce 2024. 
Z Hluku se jen z popelnic uložilo 818,370 tun odpadu. 

Výše uvedené hodnoty byly jedním z podstatných argu-
mentů pro rozhodnutí rady města o zavedení identifikační-
ho systému ICS sloužícího k adresné evidenci počtu svozo-
vých nádob, jakož i přibližného množství a druhu uložených 
odpadů. Systém je založen na označení svozových nádob 
štítky s čárovými kódy, které jsou schopny jednoznačně ur-
čit popisné číslo domu, ze kterého je popelnice svezena.

Jak bude probíhat samotná realizace? Všechna čís-
la popisná obdržela identifikační list svozových nádob 
na TDO, do něhož měl majitel nebo nájemce nemovitosti 
vyplnit požadované údaje a doručit ho na městský úřad 
do 15. 12. 2017. Kdo tak neučinil, prosíme o neprodlené 
sjednání nápravy. Na základě informace od vás budou 
ve spolupráci se svozovou firmou Rumpold vyrobeny štít-
ky. Tyto pak dostanete při platbě za svoz a likvidaci TDO 
na pokladně spolu s manuálem, jak je nalepit na popelnici. 
Předpokládaný termín dokončení administrativy a přípravy 
celého projektu je 30. 6. 2018. Od července 2018 by tedy 
neměla být svezena žádná neoznačená nádoba a likvidaci 

těchto odpadů si bude muset každý 
zajistit sám na vlastní náklady např. 
odvozem na sběrný dvůr. O případ-
ných změnách termínů podáme 
samozřejmě s dostatečným předsti-
hem informace.

Jak většina z vás ví, mám na sta-
rosti odpady včetně veškeré agendy 
s nimi spojené. Při procházkách Hlu-
kem občas nahlédnu do popelnice 
a všímám si, co všechno do nich 
občané odkládají. Někomu např. 
vykukují kartony a větve, jindy jsem 
postřehl, jak jeden pán naplnil popelnici až po okraj spa-
daným listím apod. Je pravdou, že uklidil veřejné prostran-
ství, ale od listí přísavníku, který se mu pne po fasádě jeho 
domu. Někteří zase nesešlapávají PET láhve před vhoze-
ním do pytle, a tak bych mohl pokračovat do nekonečna.

Pro oživení – do popelnic nepatří: papír, plasty, kovy, 
sklo, sutě, elektro, bioodpad (větve, tráva, listí, květiny,…) 
a nebezpečný odpad (barvy, oleje, ředidla, pohonné hmo-
ty, azbest, asfalt, léky apod.).

Vážení občané, apeluji na vás a prosím, abyste třídili 
odpady. Jednak tím docílíme nemalého finančního efektu, 
který se může promítnout do snížení poplatků za odpady, 
ale především budeme chránit naši krásnou (zatím) příro-
du.  Mnozí řeknou: „Vždyť já do té popelnice pak nebudu 
mít co odložit!“ Právě to je ideální stav. 

Přeji pěkné vánoční svátky a šťastný nový rok.

Ing. Jan Šimčík
místostarosta

                                                                                                               

                                                              
Prodejna domácích potřeb v ulici Sokolské Vás zve 
k nákupu a nabízí: 

 sklenice, hrnky, misky, demižony, dózy, 
hrnce, jídlonosiče, 

 šrouby, vruty, hřebíky, šroubováky, klíče,  
 násady, košťata, smetáky, lopatky, 
 svíčky, hřbitovní stínidla a další zboží. 

Na Vaši návštěvu se těší a příjemné vánoční svátky  
přeje Helena Josefíková 
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Vážení jezdci družiny jízdy králů, nezapomněli sme 
na vás. Enom už sme postarší sklerotici, a proto sme ne-
stihli uzávěrku minulého vydání Hluckých novin. Chceme 
vám vyslovit poděkování, sice se zpožděním, ale zaséj mo-
žete brat náš příspěvek jako bonus, jako jeden z dárků pod 
stromeček. 

Každopádně sa v letošní družině jízdy králů zešla skupi-
na výřečných a zpěvných šohajú. Bylo by blbé dnes vyčítat, 
že nekeří trénování šidili, když výsledek býl parádní. 

Kluci vyvolávali od samého začátku jak o dušu, a to až 
v takovém zápalu, gdy odpolední průvod rozvyvolávaná 
partyja na náměstí na chvílku úplně zastavila. Všady kolem 
plno ludí, bylo na koho křičat, zábavě ve správnéj ráži sa 
nemá bránit. 

Jízda je vlastně lidové divadlo. Mladá krév dostává jednú 
za čas šanci křičat beztrestně všecko, co ju napadne. Tak 
to má byt, ať sa kluci vyřádijú. Odkaz a prapůvodní myšlén-
ky budú v pořádku naplněné. Nejde řídit lidové veselí, ne-
bylo by lidové. 

Poděkování jezdcom a všeckým pomocníkom

Děkujeme klukom za parádní výkony, aj za to, že dodržali naše nabádání nepit na koňovi, protože je to nebezpečné, 
a navíc to vypadá blbě.
Děkujeme, že ste bavili ludí, keří sa na vyvolávky těšijú, protože o vzájemné pobavéní přeca ide.
Mosíme letos udělit extra uznání pážatom a královi aj vodičom koní. Trojka nádherných bílých koní byla víc neposedná, 
než sme čekali. Bylo velice náročné, aby sa pážata a král udržali v sedle. Všeci sice s potem na čele, přesto na hřbetoch 
koní sa držali jak přikovaní. 
Kluci, děkujeme aj za to, že ste došli na mšu svatú v krojoch.
Děkujeme, že ste sa naučili pěkně zpívat, a myslíme, že sa vám to eště v životě párkrát šikne.
Děkujeme rodičom, že vzorně chodili a učili sa šúlat růže a také nahlédat na ukázku zdobéní koní, aj za to, že zapojili celé 
rodiny.
Děkujeme aj všeckým jejich a naším kamarádom, keří pomáhajú a jezdcú podporujú, aj tým, keří pomáhajú s vyvolávka-
ma a při průvodě hlédajú okolí, aby býl klid a pořádek.
Děkujeme všeckým děvčicám, keré růže aj srdca už dlúhé roky z láskú vyrábjajú.
Děkujeme koňákom, že sú k nám pořád tak vstřícní.
Děkujeme všeckým Hlučanom aj hosťom, že sa chovali ke koňom slušně.
Děkujeme, že sa nikomu nic nestalo.
Děkujeme za chuť dělat eště zadarmo a rozdávat to dobré ze sebe.
Děkujeme, že eště ste. 

Myslíme, že sa nezmýlíme, když napíšeme, děkujú všeci Hlučané, všeci minulí pořadatelé aj ti, co už mezi nama nejsú. 
Kluci, byli ste dobří. 

Petr Pospíšek a Mira Šuránek
V zádoch ze starýma  bardama bratrama Pospíškovýma. 

Ať radostné poselství Vánoc
naplní vaše srdce
a přetrvá po celý nový rok!

              Přeje redakce Hluckých novin.
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První listopadový víkend se hluckou tvrzí opět rozezvučel 
cimbál. Folklorní soubor Dolňácko uspořádal pro všechny 
milovníky folkloru a tance besedu u cimbálu. Naše pozvání 
přijali skvělí muzikanti – cimbálová muzika Strýci ze Strá-
ní s primášem Vaškem Málkem, kteří výtečně hráli a bavili 
tanečníky. Před samotnou taneční zábavou se diváci těšili 
bohatému programu, ve kterém vystoupily děti z folklorních 
souborů Žarúžek a Hluboček. Oba soubory doprovázela 
CM ZUŠ Hluk pod vedením Kateřiny Říhové. Děti skvěle 
odstartovaly zábavný večer a patří jim velké poděkování 
za povedená vystoupení. Letos se k besedovému progra-
mu přidali i chlapi z Mužského sboru Hluk pod vedením 
pana Ladislava Soviše. Pozvání přijali také naši sousedé 
z Ostrožské Lhoty, se kterými zdárně spolupracujeme – slo-
vácký krúžek Háječek, pod vedením manželů Hájkových. 
V programu nechyběli ani tanečníci domácího souboru 
Dolňácko s tanci z Veselska. Poté vypukla veselá tancovač-
ka a zábava, která se protáhla až do ranních hodin. 

Protože by se realizace besedy neobešla bez podpory 
a pomoci, rádi bychom poděkovali především vedení měs-

Roztancovaná tvrz…

ta Hluk, které nás podporuje při našich akti-
vitách a vždy nám poskytne prostory pro be-
sedu. Děkujeme také skvělým muzikantům, 
kteří podali úžasný muzikantský výkon, neboť 
nebyl snad nikdo, komu by se jejich muzika 
nelíbila. Poděkování patří všem, kteří přidali 
ruku k dílu – paní Prajzové, paní Blahové, paní 
Škorcové a paní Gálové, také zvukaři Janu Mi-
táčkovi i Lukáši Baroňovi za fotografie. 

Děkujeme všem účinkujícím za skvělý vý-
kon a příjemný večer!  

Letošní beseda je za námi a my pevně věří-
me, že i na tu příští se za námi přijdete podívat 
a pobavit se. Děkujeme všem za přízeň a pod-
poru v naší činnosti.

Pokud byste si s námi chtěli zatancovat 
i mimo besedu, rádi uvítáme nové členy 
do souboru. 

Kontakt: fs.dolnacko.hluk@email.cz. 
Blíží se doba vánoční, klidu a pohody, pře-

jeme vám všem krásné vánoční svátky, hodně štěstí a zdra-
ví do nového roku 2018. 

 Jitka Nováková
Foto: Lukáš Baroň
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Hlucký oddíl skautů Kon-Tiki oslavil výročí svého 
vzniku. Je neodmyslitelně spjat se jmény sester Ba-
chanových – Jitkou a Evou, v oddíle nazývanými Ve-
verka a Liška. K rozhovoru jsem si přizvala oddílovou 
vedoucí, Jitku Bartošovou (dříve Bachanovou).

Jitko, oddíl vznikl před patnácti lety, kdo jej zaklá-
dal, kdo přišel s nápadem založit jej v Hluku?

První myšlenka založit oddíl byla před 17 lety a vzešla 
zřejmě od několika lidí. Byli to: Jan Procházka, Matěj Je-
lének, Veronika Dulínková, Helena Procházková, Radek 
Salanci. Bylo mi tehdy 14 let a tak si to pamatuji nebo 
jsem vnímala. Oni by vám pověděli více. Po roce se to 
však rozpadlo. Mně a mé sestře to nebylo jedno a od-
vážily jsme se vyjet za skauty do Uh. Hradiště, kde nám 
nabídli přátelství a pomoc. Po roce pauzy se tento oddíl 
znovu založil a funguje dodnes. Krátce jej vedl pan Jan 
Procházka (já jsem měla tehdy 15 let) a byla jsem rád-
cem družiny, ale po krátké době (z rodinných důvodů) to 
pak předal mně. 

Můžete nám, prosím, nastínit historii oddílu?
Nynější oddíl vznikl v září roku 2002 a v roce 2003 

jsme se oficiálně registrovali pod naše domovské středis-
ko Psohlavci Uherské Hradiště. Od počátku jsem v tom-
to oddíle já i má sestra Evka. Postupem času do naší 
party do vedení „dorůstli“ další členové. 

Vy sama, jak jste se dostala ke skautingu? Co pro 
Vás skauting znamená?

Dostala jsem se k němu díky náboru, který přijeli 
v roce 2000 udělat do Hluku skauti ze střediska Psohlav-
ci Uh. Hradiště. O náboru jsem se dozvěděla z nějakého 
letáčku. Asi to byla moje cesta, o které jsem prozatím 
netušila. A tak jsem já i sestra přišla za těmi skauty po-
dívat. Se stydlivostí a obavami. Málem jsme odešly bez 
přihlášení pryč, ale já si to v půli cesty domů rozmyslela, 
pošťouchla jsem v tu dobu odvážnější sestru, abychom 
se tam vrátily a šly se přihlásit, zapsat. 

Co pro mě skauting znamená? Kdybych to měla shr-
nout dvěma slovy, řekla bych jednoduše: smysluplný ži-
vot. Skauting mi toho mnoho dává a nelituji, že tímto způ-
sobem vedu svůj život, naopak jsem za to velice vděčná. 
Samozřejmě bych mohla o tom mluvit více.

Kolik prošlo oddílem členů? Jak velká je v Hluku 
členská základna nyní?

Oddílem již prošlo přes 100 dětí či mladých. Někteří 
se zdrželi krátce a někteří jsou v něm doposud. Nyní náš 
oddíl čítá 28 členů. 

Pořádáte mnoho akcí, většina z nich zaujala pra-
videlné místo v celoročním programu Hluku. Které 
z nich byste chtěla vyzvednout.

Přece všechny (sranda). Snažíme se pro děti i rodiče 

Skauting – smysluplný život

z města dělat něco jiného, možná zajímavého nebo jen 
předat tu radost, pěkné chvíle… Určitě vzpomenu dětský 
karneval, kde se ti, co chtějí, dost vyblbnou a my také.  
Pak je tu turnaj v pexesu, dva dny roznášíme po městě 
Betlémské světlo, několikrát jsme ve farnosti sv. Vavřince 
dělali misijní koláč, nedávno jsme čistili Kaštanec od od-
padu, chodíme maličko pomoci na Mikulášské domky, 
pomáháme na Dni dětí… A tak dále.

Hlučtí skauti se zúčastňují soutěží. Jakých ocenění 
jste dosáhli? Kterého z nich si ceníte nejvíce?

Je dobře, že se zúčastňují a poměřují síly s ostatními. 
Také je to dobrá motivace, životní zkušenost. Člověk zjis-
tí jak na tom je a navíc jsou ty soutěže vždy v přátelském 
duchu, to je také dobře motivační. 

Pravidelně jezdíme na Rikitanův memoriál – zimní zá-
vod dvojic (oddíloví členové se dobře umísťují) a účast-
níme se i celostátních skautských postupových závodů 
– Svojsíkův závod a Závod světlušek a vlčat.

Čeho si vážím? Hlavně toho, že bratři a sestry na ty 
závody jezdí a s radostí. Musím ale přeci jen vyzvednout 
jeden závod. V roce 2015 se naše skautská družina do-
stala do Celostátního kola Svojsíkova závodu v Příboru. 

Co plánujete na další období?
Oslava k 15 letům činnosti je za námi a my si jen pře-

jeme, abychom zde působili dále, měli dobrou členskou 
základnu, vedení a zázemí. To jsou dobré plány snad na-
pořád. :-)

Děkuji tímto všem, kteří jsou k nám vstřícní, nabízí po-
moc a pomáhají… Moc si toho vážíme.

Děkuji za rozhovor a do dalších let přeji hluckému 
skautingu mnoho nových členů a zájem hlucké veřej-
nosti.

Iveta Mátlová
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V neděli 8. října se konala na tvrzi akce Skautská cuk-
rárna u příležitosti oslavy výročí 15 let od založení skaut-
ského oddílu Kon-Tiki v Hluku. Pro hosty bylo v malém 
sále připraveno sladké pohoštění. Lákavá vitrína plná 
dortů, zákusků, cukroví, rolád všemožných chutí, vůní 
i barev… Každý si mohl vybrat, na co měl chuť. Za barem 
se střídaly Smíšek, Žíža, Linda a Hanča. Podávaly se do-
mácí limonády – kopřivová, levandulová, bezová a „ba-
rista“ Tulák připravoval ze tří druhů kávy: Brazilia fazen-
da, Ethiopia mocca a Cuba lavado v džezvě a v mocca 
konvičce. Ochutnali jsme více druhů zákusků a musíme 
pochválit cukráře, pekaře a příjemnou obsluhu. Všech-
no bylo moc dobré. Na zpestření byla na stole nastříha-
ná písmenka a my jsme skládali různá slova a předhá-
něli se, kdo toho víc vymyslí. Cukrárna měla otevřeno 
od 14:00 do 16:00 hodin, a potom nás ve velkém sále 
čekal další program.

První nás uvítala skautská vedoucí Veverka a proved-
la nás 15 lety skautingu v Hluku. Vzpomínala na začátky 
oddílu Kon-Tiki v Hluku a mluvila o tom, že je ráda, že se 
slaví takové dlouholeté trvání.

Poté nám Fox promítal oddílové fotografie od těch nej-
starších po čerstvě táborové z letošních prázdnin na Sta-
rých Hutích v Buchlovských horách. Hezky jsme společ-
ně zavzpomínali a nasmáli se… Na některých fotkách se 
sešly děti, které už jsou dneska samy rodiči dětí, ze kte-
rých možná vyroste další skautská generace. U Veverky 
a Lišky je to asi jasné, co ostatní, to se uvidí.

Moje děti odmala chodily do světlušek a vlčat a dnes-
ka už jsou to rover a rangers. To jsou mladí lidé starší 
15 let, kteří stále v oddíle jsou a spoluvedou nebo po-
máhají. Strávili ve skautském oddíle hodně času a vzpo-
mínám si, že když byly menší, tak chodilo střídavě více 
a méně dětí na schůzky i výpravy, takže se občas stalo, 
že jely na výpravu jen mé dvě děti a Veverka s Liškou. 
Říkávali jsme doma, že jsou to takové rodinné výlety. 

Skauti

Z mých malých „špuntů“ jsou už dospěláci a jsem za ně 
ráda, že jsou skauti a že mají tolik zážitků a vzpomínek. 

Během 15 let trvání skautského oddílu to bylo hod-
ně schůzek, výprav, závodů, oddílovek, misijních koláčů, 
pexesiád i táborů. Ještě nemůžu zapomenout na každo-
roční vánoční setkávání se scénkami a divadly pro rodi-
če a mnoho po Hluku rozsvícených svící Betlémským 
světlem, které každoročně přivážejí a roznáší po městě. 
To, o čem tady píšu, si můžete prohlédnout v archivu fo-
tografií na stránkách Kon-Tiki. 

Setkání na tvrzi pokračovalo vyprávěním Smíška 
a Vítka o jejich prázdninové cestě po Islandu. Fox nám 
k tomu promítal jejich krásné fotografie, kterými nám při-
blížili svoje cesty pěší, autem, autobusem, autostopem, 
jež vedly křížem krážem za horami, skalami, vulkány, pa-
puchalky i oceánem. Díky nim už víme, že hustota osíd-
lení na Islandu je jenom 3,2 obyvatel na kilometr čtvereč-
ní, že je tam více ovcí a koní než lidí, že jsou tam cesty 
a necesty, že se můžete bezplatně okoupat v termálních 
jezírkách mezi horami a přespat v převlékárnách, které 
u nich stojí, že na Islandu někdy zapomene přijít den 
a často taky noc… Děkujeme za pozvání a přípravu, bylo 
to příjemně strávené odpoledne. 

Skauting beru jako velké plus po život. Ve skautu se 
potkají i holky a kluci, kteří nemají ostré lokty nebo jen 
mají menší sebevědomí. Tu se cítí dobře, protože se jim 
nikdo neposmívá, ale hledají se jejich přednosti a nau-
čí se ukázat, v čem jsou výjimeční a jedineční. Někdo 
je zručný, někdo dobrý organizátor, kreslíř, z někoho je 
kronikář, další pomůže uvařit. Všechno se hodí v tako-
vé partě a naučí se další věci, které jsou v životě hod-
ně důležité. Spolehnout se na ostatní a být spolehlivý. 
Být ochotný pomoci a být kamarád. Podat ruku a moci 
se o někoho opřít. Dříve jsme se bavívaly s maminkami 
světlušek a vlčat, potom i skautů, když byli na táborech, 
že nevolají domů. Jako dlouholetá skautská maminka 

jsem maminkám nováčků říkávala: „To, že ne-
volají, je dobře, protože to znamená, že jsou 
v pořádku, spokojení a nic jim nechybí, jen 
vůbec nemají čas. Kdyby volali, znamenalo by 
to, že nejsou v pohodě a něco jim schází...“ 

Chtěla bych touto cestou poděkovat Ve-
verce a Lišce i jejich rodinám, protože věno-
valy hodně velkou část svých životů chodu 
skautského oddílu v Hluku. Pomáhají jim také 
Smíšek, Fox, Tulák, Víťa a dorůstají jim další ši-
kovné skautky a skauti. Je toho hodně, na co 
by šlo vzpomínat. Život ve skautském oddíle 
je moc fajn a je dobře, že ho v Hluku máme, 
a přeji mu k jeho patnáctým narozeninám 
spokojená vlčata, světlušky, skauty a skautky 
a taky rádce a vedoucí.

Zuzana Borýsková
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I když nám za několik málo dní zazvoní zvonečkem Ježí-
šek, vraťme se spolu na začátek školního roku. 

Školní rok nám začal tradičně putováním Z pohádky 
do pohádky. Naše školka se přenesla do pohádky Prin-
cezna ze mlejna. Připravily jsme několik disciplín, jako bylo 
malování do mouky, házení koření do čertovského guláše 
nebo lovení perel. Za splněné úkoly na děti čekali Jindřich 
a Eliška, kteří je odměnili sladkými perníčky. 

I letos naše děti, tentokrát ze 4. třídy, zpestřily Výstavu 
ovoce a zeleniny programem, který s nimi připravily paní 
učitelky Sabina Jurásková a Anna Surá. Na konci listopa-
du přišlo paní ředitelce poděkování od předsedy ÚS ČZS 
za velkou spolupráci Mateřské školy Hluk s ČZS, za její 
podporu při pořádání výstav a to jak poskytnutím výkresů, 
tak vystoupením dětí při zahájení výstav pořádaných každo-
ročně místní ZO ČZS. Některé výkresy byly použity na výsta-
vě Hortikomplex 2017 v Olomouci. Dle vyjádření předsedy 
ÚS ČZS, pana Milana Škrabala, tyto práce pravděpodobně 
přispěly k získání 2. místa v hodnocení expozic územních 
sdružení ČZS. 

Nebyl by to ten správný začátek školního roku, kdyby 
nebyl Táborák s hasiči. I tento rok nám počasí přálo, a tak 
si děti prošly hasičským výcvikem, ale také kurzem první 
pomoci, při kterém ošetřovaly plyšová zvířátka. 

11.  října za námi přijelo loutkové divadlo Šikulka. Děti 
zhlédly 3 pohádky – Rozbité hračky, Lakomá Markétka 
a Otík a zápalky. Z každé pohádky si děti mohly odnést 
ponaučení, jak by se k sobě i ke svým věcem měly chovat.

13. října proběhlo Setkání s Policií ČR.
Rodičům jsou nabízeny různé projekty týkající se zdra-

ví našich nejdražších. Jedním z nich je i projekt „Dívají se 
na nás správně“, což je preventivní screeningové vyšetření 
zraku předškolních dětí.

Začátek tohoto školního roku byl mimo jiné ve zname-
ní oslav 40 let od otevření mateřské školy v Zelnicích. Ná-
vštěvníci mohli v Den otevřených dveří, 7. listopadu, projít 
jednotlivé třídy, prohlédnout si velké množství vystavených 
fotografií, ale také ochutnat pomazánky, které dětem při-
pravují naše paní kuchařky. O tuto akci byl opravdu velký 
zájem a my jsme za něj moc rádi. Krátké vystoupení k této 
příležitosti nacvičily děti ze 4. třídy. 

Za dveřmi je Ježíšek

9. listopadu za námi přijeli herci z Prahy a s nimi pohád-
ka O zlaté rybce, která se dětem velmi líbila.

Od 21. listopadu probíhá kroužek Tenis v MŠ pod vede-
ním trenérky Aleny Štefaníkové ve spolupráci s paní ředitel-
kou.

Rodičům bylo také letos nabídnuto vánoční fotografová-
ní.

V neděli 26. listopadu se konala Beseda s důchodci, 
na které vystoupily děti z 5. třídy. Paní učitelky Michaela 
Mančíková a Lenka Prachařová s dětmi nacvičily „Betlém-
ský příběh“. S tímto pásmem vystoupí děti také 15. prosin-
ce na Adventní besídce na sportovní hale. Děti z celé škol-
ky pro tuto akci připravily vánoční výzdobu.

5. prosince nás navštívil Mikuláš s andělem i čertem. Ka-
ždý byl plný očekávání, dokonce i v těch nejstarších byla 
malá dušička. I tak si všechny děti připravily básničky a pís-
ničky, kterými si vykoledovaly od Mikuláše odměnu. 

7. prosince za námi přijelo Hoffmanovo divadlo s pohád-
kou O kašpárkovi.

8. prosince nás s Vánoční pohádkou navštívily děti ze 
základní školy navštěvující kroužek Dramaťáček, který vede 
paní učitelka Hana Jackivová. 

Vánoční příprava je v plném proudu všude kolem nás. 
V týdnu od 11. prosince vrcholila vánoční nálada také 
u nás. Konaly se totiž celý týden vánoční dílničky. Děti si 
pro rodiče připravily krátké vystoupení s koledami i básnič-
kami. Nakonec si děti s rodiči v dílničkách něco hezkého 
vyrobili. 

18. prosince k nám přijde Ježíšek. Děti už teď věří, že 
na nikoho nezapomene. 

19. prosince se vánočně naladíme koncertem, který pro 
nás připravila ZUŠ.

Do Štědrého dne už mnoho dní nezbývá. Přejeme vám 
všem, aby nejen přípravy, ale celé svátky proběhly ve vašich 
rodinách bez shonu, plné klidu a pohody. O tom přece vá-
noční svátky jsou. 

Veselé svátky vánoční a šťastný vstup do roku 2018 přejí 
děti a celý kolektiv MŠ Hluk.

Mateřská škola bude uzavřena od 23. prosince 2017 
do 2. ledna 2018. Provoz bude od středy 3. ledna 2018.

 Lenka Prachařová
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Školní zprávičky

Den pro zdraví
Žáci druhého stupně absolvovali 16. listopadu zajíma-

vou školní akci Den pro zdraví. Cílem bylo zopakovat, co 
patří ke zdravému životnímu stylu, a naopak, co tam nepa-
tří vůbec. Žáci si proto vyslechli informace o první pomoci 
a vyzkoušeli si ji na figuríně. Dále se dozvěděli, jak správně 
zareagovat v krizových situacích. V rámci zdravého vaření 
ochutnali pomazánky a určovali, co je jejich obsahem. Po-
kusili se vytvořit zdravý jídelníček při dodržování pravidel 
spotřebitelského koše a také finančního omezení. Z che-
mického hlediska se dozvěděli o složení různých potravin, 
dokonce si vyzkoušeli i pár pokusů s určováním pH hodnot 
nejrůznějších nápojů. K životu patří zdravý životní styl, pro-
to nemohla chybět hodina, ve které si žáci povídali o tabá-
kových výrobcích, alkoholu, drogách a v neposlední řadě 
také o poruchách příjmu potravy. A protože zdravý životní 
styl není jen o teoretických znalostech, ale i o pohybu, vy-
zkoušeli si žáci pohybové aktivity. Chlapecká část se zú-
častnila nordic walkingu, zatímco děvčata se učila pocho-
dovat po vzoru mažoretek a točit s hůlkou.

Když se člověk prochází Hlukem, potká mnoho míst, 
u kterých se pozastaví a pomyslí si, že by si zasloužila 
nějaká, alespoň drobná vylepšení. Jedním takovým byl 
i plot vedoucí od stadionu u haly ke koupališti. Dříve 
oprýskaný a nevzhledný plot byl později přebarven z 
venkovní strany na šedou, z té vnitřní na barvy fotbalo-
vého klubu, modrou a bílou. Ale co si budeme povídat, 
pořád to nebylo to pravé ořechové, sic alespoň uprave-
né. Naštěstí se najdou tvořiví lidé, kteří chtějí, aby byl 
Hluk stále lepším a krásnějším místem. Mezi ně patří 
Hana Jackivová, která se s Karlem Bojkem, ředitelem 
sportovní haly, nadchla pro nápad, aby se děti ze školy 
postaraly o barevnost a pestrost tohoto chodníčku. Slo-
vo dalo slovo, paní ředitelka Jančíková s tímto nápadem 
také velmi ráda souhlasila a tak nic nebránilo tomu dát 
se do práce. Po začátku školního roku se vše dalo do 
pohybu. Paní učitelky od první do páté třídy vymyslely, 
co se na plot namaluje, pořídily se barvy a šlo se na věc. 
Pokud se na plot půjdete podívat, v kresbách uvidíte, 
že pestrost naší krajiny děti krásně vnímají. Začínáme 
na louce, kde se tyčí velké mraveniště, které už něja-

Kreslený Hluk součástí atlasu
Patrika Burdová, Eliška Elsnerová, Markéta Hrdino-

vá a Ema Svadbíková uspěly ve výtvarné soutěži! Jejich 
obrázky Hluku a okolí Uherského Hradiště byly vybrány 
do knížky Můj atlas Česka, který vydalo nakladatelství Alba-
tros. Kreslený atlas je výsledkem dlouhodobého projektu, 
do kterého se mohly za-
pojit děti z celé České re-
publiky. Úkolem bylo po-
psat nebo nakreslit místo, 
kde žijí. Nemuselo to být 
jen rodné město, ale také 
dům nebo oblíbené místo 
v kraji. Děvčatům gratu-
lujeme, protože uspěla 
ve velké konkurenci. Vě-
říme, že jejich obrázky 
navnadí turisty přicestovat 
do Hluku. 

ká ,,dobrá duše“ stihla ,,vylepšit“ o černě nasprejovaná 
písmena – což opravdu zamrzí ty, kteří si s tím dávali 
práci, a ostatní si klepou na čelo, co to asi bylo za indi-
viduum. Naštěstí už je toto místo vráceno do původního 
stavu. Dále se pomalu dostáváme do lesa s houbami, 
přejdeme k přehradě s rybami a čápy, posedu se zajíci 
i medvědem nebo krásným korunovaným jelenem. Po-
stupně můžeme vidět domečky, zahrádky (možná je to 
i znázornění starých Zelnic), ovocné stromky, ale i naši 
chloubu –  tvrz a památkové domky. Malování na plotě je 
zakončeno zdejším JZD, kde jsou ohrady s koňmi. Děti 
se na tomto projektu vyřádily, moc si jej užily a strávily 
čas na čerstvém vzduchu. Navíc, potěšení je o to větší, 
neboť mohou vzít rodiče či prarodiče a svoje mistrovské 
dílo jim ukázat.

Snad se dočkáme i jiných, stejně nápaditých projek-
tů, které udělají naše město ještě hezčím a příjemnějším 
místem. Nakonec nesmíme zapomenout poděkovat 
paním učitelkám za realizaci tohoto projektu a za krásné 
nápady, které na plot s dětmi přenesly, a za trpělivost 
při samotném malování.

 Tereza Kotačková

Zkrášlujeme Hluk

Příběhy bezpráví
Žáci devátého ročníku se již tradičně zapojují do projek-

tu „Příběhy bezpráví“. V letošním roce se věnovali tématu 
věznice v Uherském Hradišti. Zhlédli film „Kauza Uherské 
Hradiště“ a navštívili výstavu o historii věznice v Uherském 
Hradišti, která je instalována v Redutě v Uherském Hradišti.

Softball
Žáci prvních až třetích tříd se v pátek 10. listopadu 

a pondělí 13. listopadu seznamovali se softballem. Každý 
z nich si mohl vyzkoušet odpalování i nadhozy. Děti si tuto 
akci užily o to víc, že natrénované znalosti mohly použít 
v následné soutěži proti sobě. Vítězem souboje se stala 
třída 3. A, která tímto postoupila do školní softballové ligy. 
Gratulujeme!
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Plesová sezóna už pomalu klepe na dveře. Proto žáci 
devátých tříd nezahálejí a připravují se na své první ta-
neční. Pod vedením paní učitelky Hanky Jackivové pilují 
správné kroky již od října. Letos se na parketu roztančí 
dvacet párů. 

Vedení školy děkuje všem, kteří pomohli a pomáha-
jí připravovat nejrůznější aktivity pro děti, nebo se jich 
účastní jako lektoři. V posledním období to například 
byli: Eva a Marie Botlíkovy, Vendula Marková, Michaela 
Beníčková a Pavel Křivák. Děkujeme.

Připravují se na polonézu

Premiéra 
malých 

divadelníků
V letošním školním roce 

zahájil činnost „malý dramaťá-
ček“. Pod vedením paní uči-
telky Hanky Jackivové si při-
pravili první vystoupení, jehož 
premiéra se uskutečnila v pá-
tek 1. prosince. Divadlo plné 
andělů se dětem vydařilo.

IMat
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Vážení čtenáři Hluckých novin, 

rádi bychom vás seznámili s činností hlucké farnosti. 
V pravidelné rubrice vám budeme přinášet informace nejen 
o farnosti, ale především o proběhnuvších i plánovaných ak-
cích.

Život v naší farnosti je bohatý a velmi různorodý, scháze-
jí se zde mnohá společenství, která kromě modlitby spoju-
je dobrý úmysl a společný zájem – Klub maminek, Misijní 
klubko dětí, Malá schola, Společenství mládeže a Chrámo-
vý sbor. Mimo výše zmíněná společenství se farníci sdružují 
v modlitebních společenstvích – Společenství živého růžen-
ce, Modlitby matek. Na stránkách Hluckých novin se postup-
ně dozvíte o jejich činnosti i cílech.

Ve vánoční době budou slouženy tyto bohoslužby. 
Na Štědrý den hned dvě – dětská mše svatá a půlnoční:

Informace z farnosti

O jablku

Štědrý den  24. 12. Vánoční mše svatá pro děti začátek v 15.00 hodin
    24. 12. „Půlnoční“ mše svatá  začátek ve 22.30 hodin

Narození Páně 25. 12. mše svatá    v 8.00 hodin a 10.30 hodin

sv. Štěpán  26. 12. mše svatá    v 8.00 hodin a 10.30 hodin

Veřejnosti bude přístupný také betlém, který si mohou zájemci přijít prohlédnout ve dnech 25. a 26. 12. 2017 a 1. 1. 2018 
vždy od 14.00 do 17.00 hodin.

Jablko, přes rok zcela obyčejné ovoce, bylo o Štědrém ve-
čeru povýšeno na obřadní pokrm a kouzelný prostředek věš-
tění. Již ve starověku patřilo k symbolům života a plodnosti. 
V antické mytologii bylo atributem bohyně lásky Afrodity (Ve-
nuše), zlatým „jablkem sváru“ rozsoudil princ Paris Afroditu, 
Héru a Athénu v jejich sporu o krásu. Podobně jako 
v mytologii rovněž v pohádkách se setkáváme s 
jablkem jako osudovým znamením. Dalo také 
tvar a pojmenování jednomu ze symbolů krá-
lovské moci – říšskému jablku. V biblických 
souvislostech bývá jablko ztotožňováno  
s rajským ovocem poznání, k jehož ochutná-
ní navedl had zvídavou pramáti Evu, a sladko-
sti rajského jablka neodolal ani Adam. Protože 
tak porušili příkaz svého Stvořitele, museli opustit 
blaženou nevědomost ráje a čelit útrapám lidského údělu.  
V křesťanství se pak nevinné jablko stalo pro svou souvislost 
s rajskou lidskou touhou symbolem hříchu. Jako připomínka 
tohoto významu bývá zahrnuto do některých typů zobrazení 
Panny Marie a malého Ježíška, u něhož naznačuje poslání 
Vykupitele lidstva z hříchu, ale přitom také může představovat 
symbol moci. 

V české lidové tradici si jablko ponechalo svůj význam sym-
bolu života a plodnosti, zdraví, štěstí, svěžesti, půvabu. V tomto 

smyslu je také uctěno v pohádkách, písních a říkadlech, také 
v ozdobách obřadního pečiva, malovaných i vyšívaných orna-

mentech a v celé řadě pověrečných zvyklostí. Jablíčka 
patřila do mikulášské nadílky, do výslužky kolední-

kům, na štědrovečerní stůl i vánoční stromek. 
Chuť, trvanlivost, způsoby užití, dostupnost  
a další praktické důvody dobře ladily se sym-
bolickými významy jablka, které vychází  
z jeho kulatého tvaru, červené barvy i hvěz-
dicovitého uspořádání jadérek. A pro tyto 

vlastnosti byla jablku přisouzena magická 
moc při štědrovečerních obřadních rituálech  

a věštbách.
 Převzato z: Motlová, Milada. Český rok od jara do 

zimy. Fortuna Libri, 2010.

Tak nezapomeňte o Štědrém dnu rozkrojit jablko a podí-
vat se, co vás čeká – jak jsou uložená jadérka. Pokud se po 
rozkrojení objeví hvězdička, budete po celý příští rok zdraví. 
Objeví-li se křížek, nevěští to nic dobrého. Při věštění se klade 
důraz také na kvalitu dužiny – pokud je jablko zdravě barevné 
a není uvnitř shnilé, znamená to štěstí a klid. Pokud narazíte na 
jablko červavé – přináší to smůlu. Ale nezoufejte. Šance, že si 
vyberete červavé jablíčko, je velmi malá.
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té a další aktivity pro ně. Zorganizovali jsme například vystou-
pení dětské scholy u příležitosti velikonočního tvoření. Dále 
jsme zajišťovali doučování několika žáků.

Jako nový počin jsme začátkem dubna připravili „Dívčí 
bazárek“ s oblečením a dalšími drobnostmi pro děvčata 
z místní ZŠ.  Tuto akci jsme zopakovali i koncem letošního 
října a pravděpodobně ji budeme zařazovat pravidelně. 

Letos jsme se také vrátili k uspořádání potravinové sbírky, 
která proběhla v prvním adventním týdnu opět v potravinách 
Duha. Do sbírky bylo možné přispět vhodnými potravinami 
s platnou záruční dobou. V těchto dnech budou potraviny ze 
sbírky předány do potřebných rodin jako vánoční přilepšení.

Během letošního adventu plánujeme ještě uspořádat po-
sezení v pastoračním domě pro obyvatele Charitního domu, 
kteří zde žijí samostatně v bytech. Někteří z nich mají jen mi-
nimální spojení s okolím, a tak bychom jim rádi nabídli roz-
ptýlení, možnost si popovídat a navázat nové kontakty. 

Ve vánočním období budeme spolu s Misijním klubkem 
(děti zaměřené na pomoc v rozvojových zemích) navštěvovat 
staré a nemocné spoluobčany s koledou a drobnými dárky.

Po roce působení našeho střediska lze tedy říci, že se 
ukázaly možnosti a oblasti, kde naše činnost může být uži-
tečná. Většina z nás dobrovolníků je pochopitelně zaměst-
naná a má rodinu, takže času, který nám zbývá, opravdu 
není moc. Proto patří velký dík všem členům střediska, ale 
i dalším ochotným spolupracovníkům za každou sebemenší 
podporu (třeba i slovní) a jakoukoliv pomoc, otevřené srdce 
i mysl pro tuto službu. Budeme také rádi, když nás podpoří 
i další spoluobčané, např. formou účasti v potravinové sbír-
ce.  Pokud by někdo měl zájem stát se členem dobrovol-
nického střediska a rozšířit tak naše řady, je srdečně vítán. 
Kontaktovat nás může na e-mailové adrese dobrohluk@
seznam.cz. Zde je také možné se na nás obracet s dotazy 
nebo žádostmi o pomoc v oblastech, které jsme schopni na-
šimi silami zajistit.

Kromě zmíněných aktivit je to především zprostředkování 
kontaktu na profesionální služby Charity, pokud jde o mate-
riální, poradenskou nebo jinou pomoc, různé formy pomoci 
sociálně potřebným, podpora v tíživých životních situacích 
a další dle našich možností a schopností. 

Dobrovolník je každý, kdo zdarma věnuje svůj volný čas, 
energii a schopnosti všude tam, kde je to potřeba. 

Romana Ryšková, vedoucí FS sv. Vavřince

8. prosince 2016 bylo ustanoveno u nás v Hluku Farní 
středisko svatého Vavřince. Vzniklo jako reakce na výzvu 
olomouckého arcibiskupa Jana Graubnera, který se obrátil 
na jednotlivé farnosti s návrhem na zakládání středisek dob-
rovolníků při oblastních charitách.

„Hlavní úkol farního střediska je vidět potřeby lidí ve far-
nosti a organizovat dobré skutky, s profesionální Charitou 
se dohodnout na oblastech konkrétních služeb.“ Mons. Jan 
Graubner   

Přestože první reakce na tuto výzvu byly zpočátku smí-
šené, několik lidí tato myšlenka zaujala. Hlavním důvodem 
bylo to, že jsme si uvědomili, že se vzdaluje doba, kdy většina 
obyvatel vesnic a městeček byli věřící, příbuzní a známí, pra-
videlně se setkávali v kostele i na jiných akcích během roku 
a vzájemně o sobě všechno věděli a mohli si účinně pomá-
hat, když bylo potřeba. Postupně se tedy našlo více lidí, kteří 
dospěli k závěru, že viditelnější středisko při farnosti a zá-
roveň při Charitě bude užitečné a může se stát záchytným 
bodem i pro ty, kteří by se jinak k nějaké pomoci nedostali.

 Před rokem bylo tedy uherskohradišťským děkanem, 
otcem Josefem Říhou, oficiálně ustanoveno Farní středisko 
svatého Vavřince. Zapojili se do něho dobrovolníci, kteří se 
rozhodli dát zdarma něco ze svého času a schopností ostat-
ním. 

Ačkoliv nebylo zpočátku příliš jasné, jak vlastně bude 
naše činnost vypadat, rozhodli jsme se podporovat stávají-
cí aktivity ve farnosti a zároveň být otevřeni novým věcem. 
Tak se hned krátce po našem založení podařilo uspořádat 
vánoční potravinovou sbírku v prodejně Duha a přilepšit tak 
díky ochotě a štědrosti spoluobčanů především rodinám 
s dětmi na Vánoce.

Dále jsme pomáhali při zajišťování adventních aktivit 
ve farnosti, jako bylo tvoření adventních věnců nebo sobotní 
dílničky pro děti po rorátních mších svatých.

V lednu jsme již tradičně organizovali Tříkrálovou sbírku, 
která se u nás pořádá už řadu let.   

Našimi členkami jsou také pracovnice Charitního domo-
va, který je v našem městě, včetně paní vedoucí. Obstarávají 
tedy doprovod málo pohyblivých klientů na sobotní mše sva-

Farní středisko svatého Vavřince – dobrovolníci
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Od 19. ledna 2018 nabízíme možnost zúčastnit se kur-
zu Alfa pořádaného římskokatolickou farností Hluk.

Kurzy Alfa vznikly v Londýně v sedmdesátých letech 
20. století. Za posledních dvacet let jimi prošlo ve 169 ze-
mích 23 milionů lidí mluvících 112 jazyky. Probíhají ve stej-
ném tvaru v římskokatolické církvi i ve většině církví pro-
testantských.

Alfa nabízí příležitost prozkoumat křesťanskou víru, 
zažít zajímavá setkání i navázat nová přátelství. Trvá zpra-
vidla jedenáct týdnů. Každé setkání se zabývá tématem 
spjatým s vírou a vytváří prostor k rozhovoru. Alfa probíhá 
po celém světě v kavárnách, církvích, univerzitách, do-
mácnostech, barech i jinde. V zásadě mají kurzy při jed-
notlivých večerech společné tři věci: lehkou večeři, krát-
kou promluvu a rozhovor o tématu ve skupinkách.

Na kurzech jsou vítáni všichni, kdo mají nejrůznější 

Alfa kurzy

otázky týkající se smyslu života, víry, existence zla ve svě-
tě, působení Boha v lidském životě apod. Nejde však 
o verbování do církve, ale o nabídku podnětů a vzájemné 
sdílení názorů.

Kurzy Alfa jsou bezplatné a nezávazné. Je dobré zú-
častnit se tohoto kurzu po přihlášení v plném rozsahu, ale 
vždy záleží na zvážení a možnostech účastníků.

První setkání se uskuteční v pátek 19. ledna 2018 
od 19. hodin do cca 21.30 hod. v Pastoračním centru 
nám. Komenského 59 v Hluku (vedle kostela). Vstup je 
volný, ale prosíme o rezervování místa nejpozději den pře-
dem: 739 417 233 (i SMS), alfahluk@email.cz. Všichni zá-
jemci jsou srdečně zváni.

RR
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Když krátce po listopadu 1989 začal 
pan František Bláha připravovat poutní 
zájezd do Lurd, byla jsem mezi prvními 
přihlášenými poutníky.

Jako dětem nám maminka často 
vyprávěla o tomto malém jihofrancouz-
ském městě na úpatí Pyrenejí, kde se 
11. února 1858 čtrnáctileté dívce Berna-
detě poprvé zjevila Panna Maria. Moc 
jsem si přála Lurdy navštívit a porovnat 
své představy o tomto místě se skuteč-
ností.

Pan Bláha s úmyslem vyjet co nejdřív 
– vidět co nejvíc, co kdyby se hranice 
zase uzavřely, naplánoval fantastickou 
trasu. Přes Vídeň, Salcburg, Insbruck, Mi-
láno, Turín, ministáty Monako a Andorru, 
Paříž, Versailles. Všude se zastávkami 
a prohlídkami nejzajímavějších památek. 
K tomu koupání v moři u Marseille a vý-
let do Pyrenejí k pramenům řeky Gave. 
Během cesty nás zásoboval všemi mož-
nými informacemi o oblastech, kterými 
jsme právě projížděli.

Všichni byli tak natěšení a chtiví co 
nejvíce poznat, takže vůbec nevadilo 
spaní v autobuse, v klášteře na chodbě, 
v parku u Paříže či ve stanech v Lur-
dech, hygiena prováděná na toaletách 
u benzinových pump nebo ohřívání jídla 
na plynových vařičích u autobusu někde 
na parkovištích.

Samotné Lurdy předčily naše očeká-
vání. Pohltila nás nepopsatelná atmo-
sféra tohoto poutního místa, umocněná 
krásnou okolní přírodou. Pobyt jsme 
prožívali jako ve snu. Mše, procesí, po-
znávání okolí. Velkým překvapením pro 
nás byly tisíce mladých poutníků všech 
barev pleti a národností, zástupy věřících 
z Afriky, kteří denně přijížděli z přístavů 
vlaky na nádraží v Lurdech a odtud při-
cházeli v procesích k Jeskyni zjevení, ale 
především stovky mladých dobrovolní-
ků (se znaky univerzit a různých spolků 
na oděvech) pečujících 24 hodin denně 
o postižené poutníky – vozíčkáře. Poklá-
dali za svou povinnost trávit bezplatně 
touto službou část svých prázdnin nebo 
dovolené. 

Při zpáteční cestě, kdy jsme se po-
koušeli vstřebat a utřídit všechny dojmy 
z pouti, nám pan Bláha řekl: „Každé mís-
to je dobré navštívit alespoň 2x. Poprvé 
jen vnímáte očima tu krásu kolem, teprve 
při další návštěvě můžete všechno plně 

Vzpomínka na poutě do Lurd
na Lurdy, široké okolí a mohutné pohoří 
Pyrenejí. Také jsme pozorovali orla skal-
ního plachtícího v naší blízkosti.

Jeden den patřil výletu k Atlantiku. 
Po tříhodinové cestě se nám naskytl 
obrázek jako z kalendáře. Světle zelená 
masa vody přecházela v tmavě zelenou, 
pak světle modrou a na obzoru temně 
modrou. Zelenou hladinu čeřily bílé vlny. 
K tomu krásné, sluncem prozářené pís-
čité pláže, lemované vysokými skalami, 
na nichž se rozkládá část města Biarritz, 
dle průvodce – známé letovisko pařížské 
smetánky již v napoleonské době. Dal-
ším navštíveným místem bylo starobylé 
rybářské městečko Saint Jean de Luz.

Vyvrcholením poutě byla nedělní me-
zinárodní mše svatá v podzemní Bazilice 
Pia X., která pojme 25 000 osob. Bazilika 
nám připadala zaplněná do posledního 
místa věřícími ze všech koutů světa. Tady 
jsme se setkali s dalšími poutníky z Hluku 
a okolí, kteří doputovali do Lurd autobusy 
a následně pokračovali do španělského 
Santiaga de Compostella a portugalské 
Fatimy.

Odpoledne prožila naše skupinka 
hluckých poutníků s otcem Josefem Jan-
kem příjemnou procházkou, nákupem 
dárků a návštěvou míst, která jsme v pře-
dešlých dnech nestihli zhlédnout. Poho-
dové odpoledne bylo zakončeno ado-
rací, eucharistickým průvodem a pozdě 
večer účastí na svíčkovém procesí. 
Po jeho závěru a svátostném požehná-
ní se někteří z nás ještě dlouho do noci 
procházeli ztichlým poutním areálem 
a s lítostí se smiřovali s tím, že náš pobyt 
u Panny Marie Lurdské končí. 

Marie Kolísková

vychutnat a duchovně prožít.“
 Proto jsem se vypravila letos do Lurd 

podruhé. A to poutním vlakem. Vlak byl 
zaplněn 451 poutníky, mezi nimi 6 Hlu-
čanek. Doprovázelo nás 17 kněží, včetně 
našeho otce Josefa Janka. Jízda vlakem 
byla pohodová. Pohybovali jsme se té-
měř po celém vlaku, navštěvovali známé 
nebo si zašli na občerstvení do jídelního 
vozu. A také v noci, na trochu tvrdém 
lehátku, se dalo jakž takž spát. Během 
téměř 30 hodinové cesty jsme v ozvuče-
ných kupé mohli být účastni na mši 
svaté, společných modlitbách, poslou-
chat vyprávění plukovníka P. Jaroslava 
Kníchala o práci vojenských kaplanů, 
P. Georges Monga z Konga, který půso-
bí v České republice, odpovědi otce ar-
cibiskupa Graubnera na otázky poutníků 
nebo krásné zpěvy v podání scholy ze 
Zlína.

Po příjezdu do Lurd jsme se ubytovali 
v komfortním hotelu u řeky Gave, nedale-
ko poutního areálu. Následující dny byly 
zaplněny programem. Společné mše 
svaté, jak u Jeskyně zjevení, tak v Růžen-
cové bazilice, kde se nachází i Česká ná-
rodní kaple. Navštívili jsme místa spojená 
se životem sv. Bernadety, prošli 1200 m 
dlouhou křížovou cestu se 115 bronzově 
zářícími sochami v nadživotní velikosti. 
Samozřejmostí byla každodenní účast 
na eucharistickém průvodu a svíčkovém 
procesí.

I když se v Lurdech denně pohybu-
jí tisíce lidí, je tam spousta míst, kde se 
mohou poutníci v klidu a o samotě mod-
lit, adorovat a přemýšlet. Každoročně 
přichází do Lurd až 5 milionů poutníků. 
Většina z nich s poděkováním a prosba-
mi a někteří s nadějí na zázračné uzdra-
vení. Od roku 1858 bylo zaregistrováno 
na 7000 přirozeně nevysvětlitelných 
uzdravení. Pouze 67 z nich však církev 
uznala za zázračné, a to po dlouhém 
a velmi přísném zkoumání. Zkoumání 
pravosti zázraku může trvat i deset let. 
Začíná v Lurdském lékařském úřadě, 
který předá přezkoumané záznamy Mezi-
národnímu lékařskému výboru. Nakonec 
případ ještě posuzuje kanonická komise. 

Při poznávání okolí poutního místa 
jsme vyjeli více jak 100 let starou lanov-
kou na blízkou horu Pic de Jer (1000 
m). Z jejího vrcholu porostlého dobro-
myslí byl nádherný 360 stupňový výhled 
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Čas rychle utíká a s podzimem 
nastává práce na zahradách a polích 
před blížící se zimou. Je nutné sklidit 
vše, co se urodilo, aby naše celoroč-
ní práce byla zúročena radostí z po-
slední úrody. Ve vinohradech je plno 
práce, aby se vše sklidilo a připravilo 
na zpracování. Ani zrnko nesmí přijít 
na zmar. Vinaři ctí vzkaz minulých ge-
nerací, protože ví, že „ve víně je prav-
da“. Ta je stále jako vzácná bylina, kte-
rá je potřebnou všude kolem nás.

Proto se hlučtí senioři sešli 
10. 10. 2017 a připravili pro své přáte-
le tradiční „Vinobraní“. Ochotní diva-
delníci si nacvičili malou scénku pod 
názvem „Škodná v revíru“, kterou na-
psal pan Hřebačka. Sál byl vyzdoben 
střapci hroznů, které lákaly k nepovo-

Setkání hluckých seniorů
tyto modely oceňovány velkým potles-
kem a úsměvy všech přítomných. Po-
děkování patří všem modelkám a na-
šim věrným muzikantům, kteří jsou již 
nedílnou součástí našich besed. 

Listopad je ale taky dobou „dušič-
kovou“, dobou vzpomínek na ty, kteří 
tady s námi byli, ale osud tomu chtěl, 
že nás opustili. Minutou ticha jsme 
vzpomněli na ty, kteří mezi nás chodí-
vali a již nejsou mezi námi. Vzpomínka 
patří i paní Heleně Uhlířové, která byla 
členkou seniorského výboru. 

Prosincovou besedu navštívil Miku-
láš se svými pomocníky – seniorskými 
čerty a anděly. Místo nadílky rozdával 
humor a dobrou náladu. Pak následo-
val bohatý program, ve kterém vystou-
pili harmonikáři, Mužský sbor z Hluku, 
Tetičky z Kunovic a Dolního Němčí.

Již teď všichni víme, že brzy osla-
víme konec letošního roku a budeme 
se připravovat na přivítání nového roku 
2018. Všechny tímto srdečně zveme 
na silvestrovské setkání seniorů, které 
se tradičně uskuteční 31. 12. v 18.00 
hodin na tvrzi. Rovněž mezi nás zve-
me i ty z vás, kteří ještě nejste důchod-
ci, ale rádi byste oslavili poslední den  
v roce s přáteli a dobrou hudbou.

Všem seniorům i našim příznivcům 
přejeme příjemné prožití vánočních 
svátků, v novém roce mnoho dní  
prožitých ve zdraví, štěstí, spokoje-
nosti a vzájemné toleranci.

Za seniory: Emilie Morozová
Foto Štěpán Mitáček 

 

lené sklizni. O hlídání pomyslné vinice 
se starali hotaři. Případné zlodějíčky 
odváděli k „súdné stolici“. Za krádež 
byla patřičná pokuta. Pohárkem dob-
rého burčáku a finanční pokutou svůj 
zločin odčinili. K dobré náladě, tanci 
i poslechu hrála skupina POHODA 
pod vedením Ing. Šimčíka.

V listopadu t. r. se sešel seniorský 
výbor v místní pizzerii, aby se spo-
lečně pobavili na bowlingu v soutěži 
o nejlepšího koulaře. Ti nejlepší byli 
odměněni medailemi. Předmětem to-
hoto setkání byla současně příprava 
na další seniorskou besedu, která se 
konala 7. listopadu t. r. Tentokrát vel-
mi úspěšný program připravil módní 
salón „Fušuju a furt šiju“ přehlídkou 
svých modelů. Již při předvádění byly 
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Tato hlucká rodačka prožila mlá-
dí se šesti sourozenci v Klebetově, 
č. p. 208. Po ukončení obecné školy 
chtěla stejně jako její sestry nastoupit 
k Baťovi. K Baťovi ji bohužel nevzali, 
protože tu již dvě její sestry pracovaly 
a Baťa chtěl ekonomicky pozvednout 
všechny rodiny. Proto po práci na stat-
ku u Penků zamířila do služby. Na prv-
ní štaci u sedláků Moravanských v Ky-
jově to měla těžké. Velké hospodářství 
a malé děti jí daly zabrat, ale blýskalo 
se na lepší časy. Našla si lepší službu 
ve Zlíně u Strachotů, velmi hodných 
lidí a majitelů sodovkáren. Tady měla 
na starosti větší děti, velký dům a ještě 
pomáhala ve firmě. Do Hluku se ráda 
vracela, i když sourozenců ubývalo, 
bratr jí zemřel, sestra s manželem od-
jela do Argentiny, další bratr se učil 
ve Zlíně zlatníkem. 

V průběhu jedné takové návštěvy 
při draní peří u Šáchů si našla fešáka 
Matěje Nemravu z horního konce. V té 
době oba dva pracovali ve Zlíně, tak 
mohli být spolu častěji. Na tyto časy 
babička často v dobrém vzpomínala, 
ve volných dnech si zašli za kulturou 
a do restaurace. Manžel byl vyučený 
zedník a v té době pracoval ve Zlíně 
na stavbě hotelu a později při výstav-
bě Bahňáku v Otrokovicích. Tehdy 

Františka Nemravová, rozená Vavřinková
také otevřel Baťa moderní koupaliště 
a protože manžel uměl plavat, vybra-
li ho jako plavčíka. Po svatbě v roce 
1938 přední část rodného domu v Kle-
betově zbourali a postavili modernější 
domek. Rok poté se jim narodila prv-
ní dcera a v roce 1944 druhá dcera. 
Po válce šel Matěj na dva roky do dolů 
v Ostravě, aby vydělal nějaké peníze 
na nákup pole. Pole na Ostrožských 
byl také hlavní důvod, že rodina zůsta-
la v Hluku. Když tetička s manželem 
pracovali v Otrokovicích, měli tam do-
mluvenou koupi pozemku na stavbu 
domku, ale vztah k rodné obci rozho-
dl, že zůstali v Hluku. Sice po pár le-
tech museli toto pole dát do družstva, 
ale tetička našla i na tomto to pozitivní 
(nemusíme na tom poli tolik dřít) a na-
stoupila tady do zaměstnání. Manžel si 
našel místo v Autopalu a na Zlín a Ot-
rokovice v dobrém vzpomínali.

Čas běžel a v roce 1958 se vdala 
starší dcera, rodinná rada rozhodla, že 
Maňa ostane v Klebetově a Nemravovi 
si postaví na Láně nový domek. Po-
zemek byl skoro o samotě, v té době 
poslední dům na ulici Novoveská byli 
Vaňkovi vedle Sadílků, ale elán a pení-
ze byly, a tak do roka dům stál, byl to 
v té době nejzápadnější dům v Hluku. 
Stál pod kopcem, kde chodily děcka 

sáňkovat. Pod ním postavili Nemravo-
vi, tak se mu začalo na podnět paní 
Šuránkové říkat kopec Nemravec. Jak 
šel čas, stometrová mezera mezi Sadíl-
kovým a Nemravovým se postupně za-
plňovala, každý zašel na radu, pomoc 
či povzbuzení, tetička pomáhala také 
dalším osadníkům z Nového Lánu.

Ani v důchodu nelenila a jak 
za mlada šila pro druhé, spravovala 
košile, kroje, montérky a vše co sou-
sedé a známí potřebovali. Její praco-
vitost a životní elán ji vydržely do vy-
sokého věku, ješte v 86 letech šila 
hluckým muzikantům košule. Na co 
nejraději vzpomínáme? Na její elán, 
optimismus, pokoru a také namňatený 
čaj, guliváry, makové buchty, cvíboch, 
erteplomasový guláš, králíka s domá-
címa knedlama a další dobroty...

Pokud si chcete na tetičku zavzpo-
mínat a připomenout její životní elán, 
paměť a optimismus, zadejte na you-
tube Františka Nemravová. Najdete 
zde před dvaceti lety pořízené vzpomí-
nání. V předvečer Vánoc tohoto roku 
by se tetička dožila 100 let.

https://www.youtube.com/wat-
ch?v=32q6RinRKHI&t=13s

 Ivan Turčinek

Ročník 1917, vpravo Františka Nemravová
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Kytičku květů na hrob pokládáme, s láskou 
a úctou vzpomínáme.
Dne 26. prosince 2017 vzpomeneme 1. vý-
ročí úmrtí našeho manžela, tatínka, dědečka 
a pradědečka, pana Františka Noska. S lás-
kou vzpomínají manželka a synové s rodina-
mi.

Čas tiše plyne, ale vzpomínka v našich srdcích 
stále žije.
Dne 30. října 2017 jsme vzpomněli 4. smutné 
výročí úmrtí našeho drahého manžela, tatín-
ka, dědečka, pana Josefa Svitka. S láskou 
vzpomínají manželka, děti, vnoučata a ostat-
ní příbuzní.

V tichu hřbitova stromy lkají, na Tebe, tatínku, 
manželka a děti s láskou vzpomínají.
Dne 14. října jsme vzpomněli 18. výročí úmr-
tí našeho manžela a tatínka, pana Jana Do-
minika. Děkujeme všem, kteří ho měli rádi 
a vzpomněli s námi.
Manželka a děti s rodinami.

Utichlo srdce, uběhl čas, vzpomínky v srdci má 
každý z nás.
Dne 5. prosince 2017 jsme vzpomněli 1. vý-
ročí úmrtí pana Petra Prachaře. S úctou 
a láskou vzpomínají dcery Lucie a Adéla s ro-
dinami, maminka, sestry a bratr s rodinami 
a vnoučátka Dominik, Vaneska a Tomášek.

Díky za to, čím jsi nám byl, za každý den, který 
jsi pro nás žil. Uměl jsi pomoci, uměl ses smát, 
takoví lidé neměli by umírat.
Dne 10. ledna 2018 vzpomeneme desáté vý-
ročí úmrtí pana Jaroslava Prachaře. S láskou 
vzpomínají manželka Marie, synové Stanislav 
a Vít a dcera Lenka.

Kdo v srdcích žije – neumírá.
Dne 12. prosince 2017 tomu bylo 5 let, co 
nás navždy opustil můj drahý manžel, tatínek 
a dědeček, pan Ladislav Horňák. S láskou 
a úctou vzpomínají manželka, děti, vnoučata 
a celá rodina.

Životem jde cesta radosti i bolu, nedošli jsme 
po ní, nedošli jsme spolu.
Dne 5. ledna 2018 vzpomeneme 2. výročí 
úmrtí pana Františka Vrby. Vzpomíná man-
želka a synové s rodinami.

Žádný čas není tak dlouhý, aby nám dal zapo-
menout.
Dne 4. ledna 2018 vzpomeneme 11. smutné 
výročí úmrtí pana Josefa Basovníka. S lás-
kou vzpomínají manželka a děti s rodinami.

Čas tiše plyne, vzpomínka zůstává.
Dne 5. listopadu jsme vzpomněli 11 let od úmr-
tí pana Antonína Prajzy. Za tichou vzpomín-
ku děkuje manželka, syn a dcera s rodinami.

Kdo Tě znal, vzpomene, kdo Tě měl rád, nezapo-
mene.
Dne 15. listopadu jsme vzpomněli 7. výročí 
úmrtí mého manžela, našeho tatínka, dědečka 
a pradědečka, pana Antonína Kupce. Za ti-
chou vzpomínku děkuje manželka a dcery 
s rodinami.

Zastavilo se srdce, klesly její pracovité ruce.
Dne 14. října 2017 uplynuly čtyři roky, co nás 
navždy opustila naše drahá maminka, babička 
a prababička, paní Marie Bachánková. S lás-
kou a úctou vzpomínají syn, dcery a snacha 
s rodinami.

Co osud vzal, nikdy nevrací, když nám srdce kr-
vácí.
Dne 28. října 2017 tomu bylo 7 roků, co nás 
navždy opustil náš manžel, tatínek, dědeček 
a pradědeček, pan Antonín Nemrava. Za ti-
chou vzpomínku děkují manželka, syn a dcery 
s rodinami.

Očím ses ztratil, ale v srdcích zůstaneš navždy.
Dne 8. listopadu jsme vzpomněli 1. výročí 
úmrtí našeho drahého manžela, tatínka, dě-
dečka, bratra, strýce, pana Františka Sošky. 
Za tichou vzpomínku děkují manželka, dcera 
a syn s rodinami.

Jen láska zůstane, ta smrti nezná.
15. listopadu 2017 jsme s bolestí v srdci vzpo-
mněli 1. výročí úmrtí, kdy tak nečekaně zemřel 
můj nadevše milovaný životní partner, pan 
Jaroslav Šimčík. Stále vzpomíná a nemůže 
tomu stále uvěřit partnerka Marie Báčová. 26. 
1. 2017 by se dožil 60 let. 

Vzpomínky se vracejí a nedají zapomenout.
Dne 11. listopadu 2017 jsme vzpomněli ne-
dožitých 85 let naší maminky a babičky, paní 
Jiřiny Plačkové. Za tichou vzpomínku děkuje 
manžel a dcera s rodinou.

VZPOMÍNKY

Scházíš nám, ale v srdci vzpomínky zůstávají ...
Dne 13. listopadu jsme vzpomněli 3. smutné 
výročí, kdy nás opustila naše milovaná ma-
minka, manželka, sestra, švagrová a teta, paní 
Alena Šimčíková. S láskou, úctou a vděčnos-
tí stále vzpomíná a nikdy nezapomene dcera 
Nikolka, manžel Radek, sestra a bratr s rodina-
mi a ostatní příbuzní.
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Dne 4. prosince 2017 by se dožila naše ma-
minka a babička, paní Ludmila Dohnalová, 
80 let. S láskou vzpomínají syn Josef a dcera 
Ludmila s rodinami.

Blaze těm, kdo umírají ve spo-
jení s Pánem. Odpočinuli 
od svých námah a jejich skutky 
jdou s nimi. Zjevení sv. Jana
22. listopadu by se náš taťka  
Toman Dufka dožil 95 let. 
V prosinci vzpomeneme 25. 

výročí jeho úmrtí. V říjnu uplynuly 3 roky 
od smrti naší maminky Marie Dufkové.
Děkujeme všem za tichou vzpomínku 
a modlitbu. Dcery s rodinami.

Kdo Tě znal, vzpomene, kdo Tě měl rád, nezapo-
mene.
Dne 20. ledna 2018 tomu budou 3 roky, kdy nás 
navždy opustil náš manžel, tatínek, dědeček 
a pradědeček, pan František Malůš. S láskou 
vzpomínají manželka, dcera a syn s rodinami.

Dne 8. října uplynulo 30 let, kdy nás náhle 
opustil náš milovaný manžel, tatínek, dědeček, 
pan Petr Hanák. Děkujeme všem, kdo vzpo-
menou s námi. Manželka, dcera s rodinou, 
vnoučata s rodinami.

Dne 17. října jsme vzpomněli 5 let od úmrtí 
pana Petra Hanáka. Za tichou vzpomínku dě-
kují děti, maminka a sestra s rodinou.

Dne 22. prosince 2017 by se dožila 100 let paní 
Františka Nemravová. Rádi vzpomínají dcery 
s rodinami.

VZPOMÍNKY

Dne 20. prosince 2017 oslaví své 90. naro-
zeniny naše maminka, babička, prababič-
ka, sestra a teta, paní Viktorie Dominiková. 
Do dalších let jí přejeme hlavně zdraví, 
štěstí a Boží požehnání. Vše nejlepší přejí 
děti s rodinami a sestra Ludmila s rodinou.

BLAHOPŘÁNÍ

Odešli, jak si to osud přál, v našich srdcích 
a vzpomínkách zůstávají dál.
Dne 19. prosince to bude 30 let, co nás 
opustil pan Josef Nemrava.

Dne 24. prosince nás před 15 lety opustila 
paní Zdeňka Mošťková.
Celá rodina vzpomíná.

Nic z toho dobrého a krásného, cos učinil, se ne-
ztratí. Všechno zůstane.
Dne 7. listopadu 2017 jsme vzpomněli ne-
dožitých 90 let našeho tatínka, dědečka  
a pradědečka, pana Stanislava Píšťka. Za ti-
chou vzpomínku děkuje celá rodina.

Dne 21. října 2017 oslavili man-
želé Anna a Antonín Hurábovi 
50 let společného života. Hodně 
štěstí, pevné zdraví a spokojenost 
do dalších let přejí dcera Marcela 
a syn Antonín s rodinami.

V pondělí 4. prosince se dožil 90 let náš strýc, pan Jan  
Dohnal, Hlavní 106.  K jeho životnímu jubileu mu upřím-
ně přejeme hodně štěstí, zdraví, lásky, optimismu a Božího 
požehnání.

Franta Uhlíř a rodiny Gálova, Novákova,   
Uhlířova a Škorcova

Pan Dohnal byl zakládajícím členem hluc-
kého Svazu zahrádkářů, zastával funk-
ci důvěrníka. Rovněž členové svazu  
a hlučtí senioři se připojují k blahopřání – 
milý pane Dohnale, přejeme Vám hodně 
štěstí, zdraví a pohody k Vašemu životnímu 
jubileu a děkujeme za Vaši práci v našem 
svazu.

Členové Svazu zahrádkářů v Hluku a senioři

Pan Jana Dohnal vychoval spolu s manželkou Marií tři 
děti. Pracoval v Autopalu, včelařil a byl členem zahrádká-
řů. V současné době je členem Matice svatoantonínské 
a je také muzikant, milovník folklóru a tradic. Patřil mezi 

první tříkrálové koledníky v Hluku a byl 
nejstarší tříkrálový vedoucí skupinky v ar-
cidiecézi Olomouc. Bohužel ze zdravotních 
důvodů tuto aktivitu musel ukončit před 
dvěma lety. Jako muzikant obveselil hodně 
z nás jak na rodinných oslavách, tak i hra-
ním pro seniory v Charitním domě v Hluku 
a v DZP v Kunovicích.
Přeji mu hodně štěstí, zdraví, lásky a Božího 
požehnání. Moc mu tímto chci poděkovat 
a hodně si toho vážím, co udělal pro druhé. 

Jana Gálová

Blahopřání panu Janu Dohnalovi
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Společenská kronika září – říjen 2017
NAROZENÍ
Září 
Justýna Malinovská
Martin Ježek
Jakub Masničák

Říjen 
Tobiáš Tlach
Ondřej Brigula
David Mikulášek

ÚMRTÍ
Září 
Helena Turčínková
Ludmila Silnicová
Marie Svaková

Říjen 
Helena Uhlířová
Marie Jančová
Jan Míšek

SŇATKY
Září 
Radek Kadlček – Monika Vlčková
Martin Kozůbek – Markéta Dufková
Václav Prajza – Aneta Prajzová 

Podzimní období láká k ná-

vštěvám divadel. Ani v Hluku 

tomu není jinak. Loutkové diva-

dlo Emil si pro malé návštěvníky 

připravilo hned dvě pohádky. 

Členky divadla se rozhodly re-

prízovat vybrané pohádky ze 

svého repertoáru. V listopadu 

proto děti zhlédly pohádku Do-

rotka a drak Hubert, v prosinci 

pohádku o zvědavé víle Stříbrný 

kožíšek. 

IMat

Loutkové divadlo Emil 

Chryzantémy kvetou, dámy podzimu. 
Zdobí zahrady, když chystají se na zimu. 
Ty křehké květy s vůní koření 
v úsměv tvář mou promění, 
když mně v náručí chryzantémy zavoní.

Mraky se valí krajinou, 
bude zas dlouhá noc. 
Zima se dere každou skulinou, 
nezastaví ji žádná moc. 
Až pole, louky, vše bude bílé, 
přijdou Vánoce, svátky nám milé. 
Slunce se vrátí, zas prodlouží se den, 
mraky se ztratí, světlo je můj nejkrásnější sen.

Poezie Marie Nemravové
Zapal Betlémské světlo

Dost bylo shonu, 
vejdi do tichého domu, 
kde děťátko sladce dříme. 
Slož u jeslí těžké břímě, 
naber plnou náruč klidu, míru, 
vykroč znovu do světa víru.
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Miroslav Soviš – ochránce přírody,
myslivec a také řezbář amatér

Miroslav Soviš prožil část svého života mimo Hluk, proto ho 
pozná většinou generace starších Hučanů. Někteří hlučtí ob-
čané mně podali informace o jeho činnosti, proto jsem Miru 
navštívil a požádal jsem ho, aby o svém životě sdělil občanům 
Hluku jeho pohled na svůj plodný život. Z jeho myšlenek je 
zřejmé, že   jeho životní pouť nebyla jednoduchá. Proto i jeho 
informace jsou hodně kritické k době, ve které Mira prožil vět-
šinu svého života. Díky způsobu života je stále v dobré kondi-
ci a většina lidí by mu určitě nehádala 82 let. Proč jsem chtěl 
napsat právě o něm? Mira je nenápadný člověk, proto ho 
znají většinou lidé, se kterými přijde do styku z důvodu svých 
zálib. Kolik občanů z Hluku zná jeho aktivity jako ochránce 
přírody a kdo pozná jeho koníček, práci s dřevem? Možná to 
nejsou umělecká díla, ale do této práce dává Mira svoji život-
ní představivost. Dřevu vdechuje své myšlenky, které se mo-
hou někomu líbit, druhý pak nechápe smysl jeho díla. A kolik 
Hlučanů dosáhlo takových úspěchů ve sportu jako jeho syn 
Miroslav? Mladý Miroslav byl už od mládežnických kategorií 
v reprezentaci Československé republiky v biatlonu. Zúčast-
nil se několika ME a MS a jeho sportovní vrchol byl na olym-
piádě v Innsbrucku v roce 1974. To jsou důvody, které mně 
vedly k napsání článku o rodině Miroslava Soviše.

Mirovo mládí
Mira se narodil L. P. 18. září 1934 v Hluku rodičům Vavři-

novi Sovišovi, bednářovi, a Antoníně Sovišové (rozené Nemra-
vové) v domě číslo 115. Matka sloužila za svobodna u jedné 
židovské rodiny v Uherském Brodě. Tak to v této době bývalo. 
Sovišovi měli nějaké pole, které však rodinu nemohlo uživit. 
Proto si pronajali hospodu „u Šumpolců“. Tady prožíval své 
dětství i Mira a také se zde narodila sestra Liduška, která 
však brzy zemřela. V roce 1939 potom přišel na svět i bratr 
Ladislav. Dědeček František Soviš byl za svobodna fiakristou 
ve Vídni. Jezdil na trase West Banhof MariaHilfer Strasse. 
K tomuto účelu měl dva bělouše, kteří mu velmi dobře slou-
žili, a tady se také seznámil s dívkou, se kterou se po návra-
tu domů oženil. Jeho vyvolená se jmenovala Marie Sošková. 
Když se vrátil domů, koupil si oba koně a ti pak mnoho let 
jezdili v jízdu králů. Musel jít i do 1. světové války a dostal se 

do ruského zajetí. Odsud uprchl, po velké anabázi se ocitl 
doma, kde přečkal konec války. Po válce byl v Hluku staros-
tou a jeho největším činem bylo, že za jeho vlády nad Hlukem 
se postavila za velkých obtíží nová škola. Když se neodvratně 
blížila 2. světová válka, přišel děda za Mirovým otcem a po-
vídá mu: „Vávro, rychlo sa odstěhuj zpátky dóm, lebo jak 
Němci válku prohrajú, zavřú Ťa, žes ty Němce obsluhoval.“ 
Otec poslechl a vrátil se domů. Novým nájemcem hospody 
„u Šumpolců“ se potom stal Ota Konečný starší. Děda měl 
velké zkušenosti, proto mu otec musel také ukrýt maloráž-
ku, aby se nedostal do maléru. Otec ji zakopal v humně, ale 
i přesto byl děda po válce vyšetřován v Uherském Hradišti 
(na udání takzvaných „partyzánů“). Puška se musela vykopat 
a odevzdat. 

Do školy chodil Mira v Hluku a rád vzpomíná na ředitele 
pana Petrželku a paní učitelku Rabušovou, která se nebála 
v hodině němčiny číst žákům české pohádky. Při příchodu 
prvních německých vojáků do Hluku, kteří mašírovali na ná-
městí a k tomu jim hudba hrála jejich parádemarš „Die pha-
ne hoch“, stál Mira s kamarádem u školy a sledoval vojáky. 
Vtom dostali pohlavek, až jim spadla čepice, od jednoho strý-
ce, který jim povídá: „Sakra, kluci, to nevíte, že máte zdělat 
čepice, když hrají hymnu? Nebo chcete, aby nás všeckých 
zavřeli?“ Dodnes si Mira říká: „To byl snad od něho nějaká 
výchovná lekce? Díky strýcu!“

Konec války znamenal přechod na měšťanku, odkud byl 
poslán díky dobrému prospěchu na studia na Arcibiskup-
ské gymnázium v Kroměříži, kde už studovali i jiní Hlučané, 
například František Blaha, František Štefaník, Jan Dufka, 
Jan Machala, Jindra Krsička, František Sadílek a František 
Píštěk. Tam však Mira dlouho nepobyl, protože přišel rok 
1949 a komunisté většinu vyučujících profesorů pozatýka-
li, jiné odsunuli do pohraničí a nakonec gymnázium zrušili. 
Jiné možnosti nebyly, než se vrátit zpět do Hluku na základní 
školu, kterou Mira bez větší námahy dokončil. Učivo probíra-
né na měšťance měl už probrané v gymnáziu, proto trochu 
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i lajdačil. Dělal dobré skutky. Kamarádům psal slohy, kreslil 
výkresy a podobně.

Po dokončení školy v Hluku složil zkoušky, na přání svého 
dědečka, na gymnázium v Uherském Hradišti, a to soukro-
mě u profesora Hubáčka. Po zásahu orgánů však ke studiu 
přijat nebyl. Po této zkoušce řekl pan profesor Hubáček dě-
dovi: „Je to výborné, ale já mu to napsat nemožu, to bych u or-
gánů neustál, tož píšu za dvě.“ Sám pan profesor měl potíží 
s komunisty i tak dost! Rodičům nastaly starosti, co s klukem. 
V tuto dobu jezdili po okrese náhončí ze Severočeských sklá-
ren na Jablonecku. A tak byl nakonec „naverbován“ i Mira. 
Tím na okrese funkcionáři zabili jednou ranou dvě mouchy. 
Nahradit vyhnané německé skláře, protože tyto sklárny při-
nášely do republiky cenné valuty, a také se zbavit se kluků 
těch rodičů, kteří novému režimu moc nefandili. A to platilo 
pro celé okolí. Z Hluku to byli například Ladislav Žantovský, 
Antonín Machala, Bohuslav Vágner, František Píštěk a další 
z okolních a blízkých dědin, Dolního Němčí, Ostrožské Lhoty, 
Ostrožské Nové Vsi, Jalubí, Bílovic a Moravského Písku. Tak 
se Mira dostal se skupinou kluků až do městečka Desná v Ji-
zerských horách na internát pro učně. Tady absolvoval dva 
roky učení v pohodě, ale ne úplně bez starostí. V učilišti byl 
systém takový, že týden byla škola a pak týden výroba. A bylo 
zde členství v ČSM dobrovolně povinné. Mira měl nejdříve 
funkci sportovního referenta a potom byl zvolen proti přání 
vedení novým předsedou. Mira však navzdory očekávání tuto 
funkci nepřijal. Tato schůze se konala na internátě za účasti 
funkcionářů Jabloneckých skláren a jak to v této době býva-
lo, byli zde funkcionáři jak z KSČ, tak i z odborů sklářského 
průmyslu. Stejné zastoupení mělo i město. Když na formální 
otázku, zda funkci přijímá, odpověděl „Ne“, nastalo u funkcio-
nářů menší zděšení, a to proto, že pro někoho to mohl být spl-
něný kariérní sen. Nakonec byl zvolen jiný člověk, který měl 
k soudruhům vřelejší vztah. Následek tohoto činu byl, že ne-

byl přijat do vyšší sklářské školy v Železném Brodě. Nezbylo 
nic, než nastoupit po skončení učební doby (1950–52) jako 
sklář tyčového skla, ve sklářské huti Příchovická v Desné.

Problematická vojna
Velmi brzy se Mira oženil, jeho ženou se stala dívka z uči-

liště Irena Svišťáková. Záhy se jim narodil syn Miroslav, ale 
ani to se neobešlo bez problému. Otec manželky, pan Ka-
rel Swistak, neměl totiž žádný doklad o občanství. Jeho otec 
byl polské národnosti, matka pak německé. Proto musela 
manželka Irena zažádat o uznání svého občanství, tak i o ob-
čanství jejich syna, a k tomu i o uznání platnosti manželství. 
Přestože v okolí byly domy a byty po odsunutých Němcích, 
pro Mirovu rodinu se bydlení nenašlo. Nakonec dostali mož-
nost bydlení díky MNV v Příchovicích. Bylo to v přízemí cha-
lupy po Němcích, kterou dostali Pražáci darem od státu. Ma-
jitelem byl pan Viktor Kočí. Tato pražská rodina Kočích byla 
vlastníkem domu. Pan Viktor byl barytonista opery Národního 
divadla a později také jeho ředitelem. Nebylo to však jedno-
duché. Cesta do práce byla 5 km dlouhá a v hutích se začína-
lo u pece už ve 4.30 ráno.

V roce 1954 narukoval Mira na vojnu do Kašperských 
Hor. Jelikož znal dobře morseovku, byl zařazen jako radista 
do poddůstojnické školy. Během speciálního výcviku na pod-
zim roku 1953 však došlo k nešťastné události. Stalo se to při 
výcviku, který probíhal na bývalém letišti v Klatovech. V tuto 
dobu v nedalekých starých hangárech sušili zemědělci obilí 
a jeden z posledních sedláků byl zoufalý z toho, že nemůže 
splnit dodávky. Přemluvil dva z vojáků, aby pro něho ukrad-
li pár pytlů obilí. Sedlák byl však dlouhodobě sledován StB, 
a tak se stalo, že sedlák, dva jeho společníci a s nimi všich-
ni členové strážní služby byli zatčeni. Mira tehdy vzal službu 
za kamaráda, který měl domluvené rande se slečnou, spa-
dl mezi obžalované. Soud se konal ve vojenském prosto-
ru Harmanice za účasti vojáků příslušného okruhu. Na to 
si po čase pamatovali i přítomní Hlučané, František Hájek 
a František Žajdlík. Mira byl odsouzen ke 4 měsícům nepod-
míněně do vojenského lágru v Bochově u Karlových Varů. 
Po přemístění se dostal na takzvané „odloučené pracoviště“ 
ve městě Doupov, kde byla skupina 10 vězňů a dvou stráž-
ců. Ubytováni byli v bývalém „hotelu u nádraží“. Tenkrát, když 
tam ještě stála většina budov, byl Doupov větší než Hluk, ale 
vzhledem k tomu, že to byl vojenský prostor, tak tam trvale 
žili jen náčelník prostoru s rodinou, elektrikář s rodinou, lesník 
a pomocník velitele staršina, jinak Zakarpatský Rusín, který 
byl postižený jak na těle, tak i na duchu (kdysi mu vybuchnul 
v ruce granát). A sem přišlo 10 vězňů a dva strážci. Velitel si 
zjistil, že Mira pochází ze Slovácka, a protože tady bylo plno 
zahrad, a tudíž i ovoce, chtěl po Mirovi, aby mu napálil slivo-
vice, samozřejmě načerno. To Mira odmítl, protože při pro-
zrazení by mu hrozil další trest. A tak musel nanosit z okolí 
mnoho vánočních stromků, které velitel nasliboval učitelkám 
svých dětí. Dále vězni sváželi veškeré stroje a nářadí, které 
pak polili naftou a zapálili. Zbylé železo odváželi do Karlových 
Varů prodat a peníze odevzdávali komu jinému, než veliteli. 
Z místního zámečku odvezli také přes 100 kusů nábytku. Vše 
originál „Thonet“ a spálili, a to i přesto, že si důstojníci armá-
dy přáli válendy a gauče. Miru přidělili i ke staršinovi, když 
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se dělala inventura vojenských skladů (asi proto, že uměl číst 
a počítat). Při kontrole petrolejek byl zjištěn přebytek, ale star-
šina to vyřešil tak, že řadu lamp na polici smetl holí na zem se 
slovy: „Chýbať možů, ale prebývať nesmějú.“ Jinak odsouzení 
pracovali dle potřeby, převážně to bylo vykládání vagónů a po-
dobně. Stravování zajišťovala posádka tehdejší Vnitřní stráže 
se sídlem v lázních Kyselka (Mattoni). Na Štědrý den si pořídili 
svoji vánoční večeři. S jedním odvážným kamarádem nachytali 
v místní říčce jen tak „do ruky“ hrnec pstruhů. A to voda v říčce 
měla po vysekání ledu -11 °C! Po podmínečném propuštění, 
za tři měsíce, se v mrazu a vánici z nádraží v Sušici vrátil přes-
ně ve 24.00 hodin zpět do posádky v Kašperských Horách. 
Stačil si ještě zvýšit třídu, a tak mu měsíční žold činil 72 Kčs 
měsíčně místo 64 Kčs. 

Díky nové amnestii nového velitele armády (za generála Če-
pičku přišel generál Lomský) mu bylo prominuto „nadsluhová-
ní“ a v listopadu 1954 byl v hodnosti vojín propuštěn do civilu.

Doma u rodiny
Vrátil se nejen k rodině, ale také do sklářské huti, mezi 

své nejlepší přátele, kteří mu byli v nouzi nejlepší oporou. 
Po čase dostal i byt v Desné, kde také hrál fotbal. Tady se po-
dílel i na stavbě nového hřiště a účastnil se dalších akcí v obci. 
V roce 1964 složil v Jablonci n. Nisou myslivecké zkoušky 
a stal se členem MS Kořenov-Desná. Vedl zde kroniku až 
doby, než se odstěhoval. Po přijetí za člena v Desné si koupil 
loveckou pušku – brokovnici belgické výroby. Prodal mu ji star-
ší přítel, mimochodem také Moravák od Znojma. Žádost o po-
volení kulovnice mu však byla zamítnuta. Neprošel na OV ČMS 
v Jablonci n. Nisou ani u KSČ a ROH svých skláren. A také do-
taz do Hluku vyzněl negativně. Zdůvodnění byl strohé a jasné: 
„Žadatel neskýtá záruku, že tato zbraň nebude použita proti so-
cialistickému zřízení.“ Čím dál se raději začal věnovat přírodě. 
Po dopisu panu Leiskému do Prahy byl doporučen pro práci 
pro Ochranu přírody (OP) panu Vladimíru Lánskému v Jablon-
ci nad Nisou. Stal se z něho pracovník OP pro Jizerské hory. 
Byl i u toho, kdy byly tyto hory vyhlášeny chráněnou krajinnou 
oblastí (CHKO) a zřízení stanice OP na Malé Jizerce. Podílel 
se na stavbě povalových chodníků, v jeho péči byla i rezervace 
Velká jizerská louka a další věci. Jako člen zemědělské komi-
se MNV Desná povoloval například kácení stromů a pracoval 
také pro státní výzkumný ústav (v roce 1968 obdržel čestné 
uznání). 

V době, kdy bydleli v Desné, se syn Miroslav stal výkon-
ným sportovcem. Byl reprezentantem v biatlonu od mládí. Byl 
i předčasně povolán na vojnu do armádního střediska Rudé 
hvězdy pro biatlon se sídlem v Harrachově. Byl členem ná-
rodního mužstva, jak ve velkorážném, tak i potom v maloráž-
ném biatlonu. Startoval na ME, MS, nejdříve jako junior, poz-
ději v dospělé kategorii. Startoval i na OH v Innsbrucku v roce 
1974. Po přestěhování střediska z Harrachova do Jablonce n. 
Nisou byl však z reprezentace vyřazen 

(údajně pro dovoz léků ze Západu). Ve středisku však zůstal 
jako funkcionář. Ve věku 61 let zemřel dne 9. ledna 2015, když 
podlehl následkům sportovních a životních omylů. Dcera Ire-
na se po skončení základní školy vyučila prodavačkou a nyní 
pracuje ve známém řeznictví u Kusáků v Ostrožské Nové Vsi. 

Návrat do Hluku
Na dovolenou jezdil i s rodinou do rodného Hluku k rodi-

čům. Po vojně v letech 1955–56 se musel 24 hodin po pří-
jezdu do Hluku hlásit na MNV, že je v Hluku a jak dlouho se 
zdrží. 24 hodin před odjezdem pak musel zase ohlásit, že 
z Hluku odjíždí domů do Desné. 

Po skončení ruční výroby sklářských tyčí (přišly potíže s od-
bytem), a také z důvodu, že otec byl nemocný, rozhodla se 
rodina přestěhovat do Hluku, a tak se stali občany Hluku. Je-
den z důvodů byl i ten, že se zde začaly stavět rodinné domy, 
byla zde snaha vyvlastnit humno, což bylo Mirovi proti vůli. 
A právě v tomto humně si rodina postavila za velké pomoci 
bratra a bratranců, Milana Prajzy, Jary Rybnikáře, Antonína 
Soviše a Jana Šimčíka, svůj rodinný domek. Byla to doba, 
kdy většina stavebního materiálu byla vázána na takzvané sta-
vební povolení, které se vyřizovalo na Odboru výstavby ONV 
v Uherském Hradišti. Tady musel jednomu pracovníkovi Mira 
podepsat, „že nepožaduje žádný stavební materiál“.

Když už byl v Hluku, požádal Myslivecké sdružení v Hluku 
o vstup a byl přijat. Začal se věnovat myslivosti, kde se snažil 
být aktivním, vedl například kroniky.

Když skončil se stavbou, a neměl už takové starosti, při-
hlásil se u dr. Františka Koniga, vedoucího OP v Uherském 
Hradišti. Stal se členem Ochránců přírody v Uherském Hra-
dišti a podílel se na různých akcích. Bylo to například sčítání 
a měření stromů, spolu s panem Kopečkem pak sledoval vý-
skyt motýla pestrokřídlece podražcového, s paní Zábranskou 
kontroloval chráněné rostliny. Spolupracoval s Ing, Hrabcem, 
s manžely Jongepierovými pro Masarykovu univerzitu v Brně. 
S RNDr. Pavlem Proškem spolupracoval na měření teplot 
a srážek, vhodných podmínek pro zemědělství, a tím k získá-
ní financí k výstavbě první české stanice v Antarktidě. Hlavní 
akcí byla příprava části Kobylí hlavy na vyhlášení za chráně-
né území. Věnoval se také navrácení jeřábu – oskoruše zpět 
do našeho okolí. Byl přijat do klubu České tábornické unie 
(ČTU) v Uherském Hradišti, kde se podílí na akcích této skupi-
ny, hlavně pro starší občany. V minulosti byl chvíli i předsedou 
komise pro životní prostředí při MNV v Hluku, ale po reakci 
na přednesenou zprávu na schůzi KSČ v roce 1988 se této 
funkce vzdal. Po roce 1989 se dál věnuje přírodě a myslivos-
ti. Ale už přiměřeně k věku. Na stáří začal vyřezávat ze dřeva 
v dílničce, kterou si zřídil v bývalém domečku rodičů na Hlav-
ní ulici. Jeho práce odpovídají jeho myšlení a u některých 
jeho kamarádů a známých jeho dílka vyvolaly zájem. Stal se 
z něho na stáří lidový umělec. Možná se v budoucnu rozhod-
ne Mira ukázat svá dílka i veřejnosti. To záleží jenom na něm.

A ještě na závěr: Jel celkem 15x slavnou Jizerskou pade-
sátku, což je celých 50 km na lyžích nádhernou krajinou Ji-
zerských hor, je naivně vstřícný k lidem, je věřící křesťan, ještě 
nikdy nebyl u moře, má rád hory, od svých názorů neustoupí, 
ještě žije. Že překonal v životě vše zlé a zažil i to dobré, vděčí 
svojí ženě Ireně!

Na základě životních poznámek Miroslava Soviše 
zpracoval Antonín Zlínský
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Prostory nově opraveného kina roz-
zářil 9. ročník zahrádkářské výstavy. 
Jako již tradičně byly vystavovány vý-
pěstky místních občanů, které v letoš-
ním roce doplnilo aranžmá Růžového 
květinářství Hluk a Zahradnictví U Vaš-
koviců. Nechyběla ani pestrá expozice 
místních včelařů, včetně ochutnávky 
medu. Své vzorky produkce vystavily 
i společnosti Dolňácko a.s. a zeměděl-
ské družstvo Ostrožsko. 

I přes hříčky počasí se pěstitelům 
dařilo a přispěli celkem 419 vzorky 
nejrůznějších plodin, zeleniny, ovoce, 
květin a rostlin, zkrátka vším od jablek 
až po bylinky.

Zahrádkáře podpořily také děti 
z hlucké mateřské školy. Všechny děti 
nakreslily a vytvořily tematické výtvory 
a žáci 4. třídy spolu se svými učitelka-
mi nacvičili krásné tematické vystou-
pení. 

Poděkování organizátorů pat-
ří všem pěstitelům a zahrádkářům, 

Zahrádkářská výstava

Filip Jozefák bodoval

městskému úřadu v Hluku, vystavo-
vatelům, včelařům a také všem dětem 
z mateřské školy, jejich paní ředitelce 
a paním učitelkám. Slova díků si za-
slouží také pan zvukař Miroslav Lekeš 
a paní Marie Hájková a její pomocnice 
za vkusné naaranžování výstavy.

Děkujeme také 
všem návštěvní-
kům za přízeň 
a podporu. 

Přejeme všem, 
nejen našim čle-
nům a zahrád-
kářům, ale také 
všem přispěvova-
telům a podpo-
rovatelům hodně 
úspěchů v pěsto-
vání a těšíme se 
na vaše výpěstky 
v dalším, již jubilej-
ním 10. ročníku. 

A protože starý 

rok již doklepává poslední dny, přeje-
me všem radostný vstup do nového 
roku, hodně štěstí, zdraví a úspěchů 
jak v osobním životě, tak i na vašich 
záhumenkách a zahrádkách.

Výbor zahrádkářů
Foto: Lukáš Baroň

Letošní sezóna byla pro Filipa Jo-
zefáka, zápasníka v zápase řecko-řím-
ském, více jak výborná. Série turnajů 
začala již v březnu. Na turnaji v Olo-
mouci skončil Filip na krásném 3. mís-
tě z celkového počtu 113 zápasníků. V 
dalším březnovém turnaji VC Hodoní-
na, jednom z největších co do počtu 
i konkurence – 238 borců z 8 evrop-
ských zemí –, získal 3. místo. V květnu 
zavítal Filip do Nového Jičína na zápas 

ve volném stylu. Sjelo se zde 187 zá-
vodníků z České a Slovenské republi-
ky a Filip vybojoval 2. místo. Přestože 
Filip trénuje jako hlavní zápas řecko-
-římský, zajel si do Plzně na mistrovství 
ČR ve volném stylu a umístil se na 6. 
místě. Ani v červnu v Krnově neobešel 
stupínek vítězů, ale přímo vystoupal na 
stříbrnou příčku. Další 2. místo opět ve 
volném stylu vybojoval na VC Brna, 
kam se sjelo  160 závodníků ze 7 ev-

ropských států. V 
září si z turnaje v 
Tiché u Frenštátu 
přivezl medaili zla-
tou, stejně jako z 
Memoriálu Gusta-
va Frištenského v 
Prostějově. V říjnu 
zavítal Filip do slo-
venského Šamorí-
na, kde vybojoval 
2. místo. 4. 11. se 
zúčastnil turnaje 
na domácí nivnic-
ké půdě a vybojo-

val 1. místo. 
Svou letošní úspěšnou sezónu i 

kondici zpečetil 11. listopadu při Mis-
trovství ČR v řecko-římském zápase. 
Vloni skončil na 5. místě a letos vybo-
joval neuvěřitelné 2. místo!!! Tato stříbr-
ná medaile je zatím největším životním 
úspěchem. Filip se na ni hodně sou-
středil – tři týdny před mistrovstvím tvr-
dě dřel.  V prosinci v Čechovicích zku-
sil vyšší váhovou kategorii a potvrdil 
letošní formu i tady, vybojoval 2. místo. 

Úctyhodný výkon, který si zaslouží 
uznání. Filipovi se letos mimořádně 
daří, obešel se bez zranění, což je dů-
ležité. S letošní sezónou je spokojen 
jak trenér Pavel Tomanec, tak i samot-
ný Filip. Filipova houževnatost a kaž-
dodenní čas věnovaný tréninkům byl 
zúročen. 

V příštím roce přestupuje do star-
ších žáků, kde je konkurence ještě vět-
ší. Filipovi držíme palce, aby byl úspěš-
ný i ve vyšší kategorii. 

      
   IMat
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Historický úspěch florbalistů v Poháru České pojišťovny
Florbalisté Spartaku Hluk po loňském 

výrazném úspěchu v Poháru České po-
jišťovny dokázali v letošním ročníku tento 
úspěch ještě zvýraznit, když se jim poda-
řilo postoupit znovu až do osmifinálové 
skupiny a v ní dokonce porazit jednoho 
ze tří soupeřů. V poháru tak opětovně 
potvrdili svoji pozici mezi 16 nejlepšími 
oddíly z celé České republiky.

Spartakovci letos využili svého posta-
vení a nechali se nasadit až do třetího 
kola poháru (místo úvodních kol absol-
vovali velmi úspěšný přípravný turnaj 
v Bratislavě). V tom si pohráli s regionál-
ním soupeřem z Březolup a v tréninko-
vém tempu ho vyřadili po výsledku 21:7. 
V dalším kole už čekal soupeř výrazně 
silnější, prvoligový Torpedo Pegres Haví-
řov. Hlučané ovšem využili slabší sesta-
vy, se kterou soupeř dorazil, a po zod-
povědném výkonu a výsledku 10:7 překvapivě prošli do kola 
pátého. V domácí hale se Spartak utkal s Kopřivnicí hrající 
o soutěž výše než domácí. Vítěz tohoto utkání postoupil už 
do osmifinálové skupiny poháru. Domácí prostředí sehrálo 
znovu výraznou roli a Spartakovci zvítězili jednoznačně 7:2 
a opět dosáhli vysněného postupu do další fáze poháru.

Osmifinále Poháru České pojišťovny rozdělilo stejně jako 
vloni nejlepších 16 mužstev do čtyřech skupin, a tím domá-
cím florbalistům zajistilo další tři utkání s vysoce kvalitními 
soupeři před domácím publikem. K nasazenému účastníkovi 
superligy Bulldogs Brno se kromě Spartaku Hluk probojovaly 
do skupiny další brněnské týmy FBŠ Hattrick Brno (1. liga) 
a Sokol Brno I (Národní liga). 

V prvním utkání ve skupině se pod hluckou tvrzí představil 
papírově nejpřijatelnější soupeř Sokol Brno I. Takticky vedené 
utkání se domácím podařilo vyrovnat až minutu před koncem 
při hře bez brankáře a po prodloužení se prosadit až v samo-
statných nájezdech.

FBK Spartak Hluk – Sokol Brno I 5:4 p.n. (1:3, 2:0, 1:1)
Branky: Tuhý, Duda, Petlan, Olbert, rozh. nájezd Janča

Ve druhém utkání skupiny zavítal do hlucké sportovní haly 
účastník nejvyšší soutěže Bulldogs Brno. Utkání bylo svátkem 
nejen pro hráče, ale i pro diváky, kterých do ochozů přišlo re-
kordních 427. Domácí tentokrát drželi díky velké bojovnosti se 
soupeřem krok až do poloviny třetí třetiny (stav 3:6). Následně 
se projevila vysoká kvalita „buldoků“ a konečný výsledek 3:12 
už tak zaváněl debaklem.

FBK Spartak Hluk – Bulldogs Brno 3:12 (1:3, 0:3, 2:6)
Branky: Šimíček, Tuhý, Janča

Poslední vystoupení ve skupině proti FBŠ Hattrick Brno 
slibovalo přímý souboj o druhé postupové místo do čtvrtfi-
nále. Hattrick k utkání přistoupil zodpovědně a ukázal rozdíl 
dvou soutěží mezi soupeři. Hluk sice předvedl výborný výkon, 
ovšem na soupeře to nestačilo a místní florbalisté se tak roz-
loučili s Pohárem České pojišťovny ve stejné fázi jako před 
rokem. Vítězství nad Sokolem Brno I a konečné třetí místo 
ve skupině je ovšem velkým úspěchem a dalším posunem 
loňského historického maxima. 

FBK Spartak Hluk – FBŠ Hattrick Brno 4:9 (2:4, 0:3, 2:2)
Branky: Šimíček 2, Olbert, Kaňovský

Martin Tuhý, místopředseda FBK Spartak Hluk
Foto: Lukáš Baroň

Hlučtí basketbalisté startují sezónu
V sobotu 26. listopadu proběhl v Hluku basketbalový tur-

naj žáků. Své síly si změřila mužstva z Hluku, Uherského Bro-
du, Přerova, Dubňan a Hodonína. Dle předpokladu vyhrálo 
mužstvo Uherského Brodu, neboť podalo velmi dobrý výkon. 

Trenér Hluku pan Dobeš byl hrou svých svěřenců spoko-
jen. Přestože naše družstvo skončilo poslední, byl to přece 
jenom první ostrý start našich hráčů. Do dalších zápasů pře-
jeme hodně zdaru.

JK
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Josef  Kotačka 

p r o v á d í : 

videoservis 
J.K. 

Máte staré   videokazety - negativy - diapozitivy ? 
Nemáte je na čem přehrát ? 

Chcete je archivovat ? 

737 - 269 379 

Více informací na:          

kotacka.josef@seznam.cz 

www.ALBUMVZPOMINEK.webnode.cz 
www.mestohluk.cz 

Na Přídělech 1429, Hluk 

• převod videa z VHS, VHS-C, Mini DV, Hi-8,  
  Video-8 a SD karet na DVD 
• skenování negativů 
• skenování diapozitivů 

•  převod audio kazet na mp3 
• zhotovení videozáznamů - svatby, plesy,  
  rodinné a společenské události, 
  instruktážní videa apod. na 3 CCD kameru 
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Prodej materiálu

Klempířské práce

Tesařské práce

Pokrývačské práce

Hromosvody včetně revize

Montáž střešních oken

Střechy
klempířství     tesařství     pokrývačství

Michalčík

tel.: 608 773 347
Na Přídělech 1421,  687 25 HLUK 

www.strechymichalcik.cz

 
 

Hledám ke koupi rodinný dům 

nebo chalupu v této lokalitě. 

Opravy nevadí, zahrádku 

uvítám. 

Kontakt na telefonu: 

604 641 463 

 

Sháním ke koupi byt 2-3+1 

v Hluku. 

Telefon: 739 823 546 

 
 

Hledám ke koupi rodinný dům 

nebo chalupu v této lokalitě. 

Opravy nevadí, zahrádku 

uvítám. 

Kontakt na telefonu: 

604 641 463 

 

Sháním ke koupi byt 2-3+1 

v Hluku. 

Telefon: 739 823 546 

• Rekondiční a sportovní masáže
• Masáž lávovými kameny
• medová masáž
• Masáž čokoládou

• Manuální lymfatická masáž
• Baňkování
• Breussova masáž
• Anticelulitidová masáž



www.mestohluk.cz
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Vítání občánků 7. 10. 2017

Ellen Draňová

Eva Mikesková

Maťěj Priečko

Matěj Žajdlík

Adam Matoušek

Agáta Coufalová

Alžběta Píšťková

Natálie Kolísková

Maxim Giuseppe Montalbano

Ondřej Briešťanský

Dominik Kovačovič

Nina Jáchymková

Jakub Žandovský

Foto: Štěpán Mitáček
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Foto: Štěpán Mitáček

Dílničky v ZŠ

Foto: Štěpán Mitáček a Vlastimil Ježek


